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JO. Pr:lRTICIPO 
Per Ulldecona!!! 

Col·labora 
amb eLteupoble 

Dues persones del nostre poble han estat notícia darrerament. La centenaria, Manuela 
Bordes Capseta, capdavantera de 5 generacions a qui se Ji va fer un petit homenatge. I Pere 
Arnau Canalda, Campió per tercera vegada d'Espanya de Billar. Pere s'esta convertint en 
l'ambaixador del nostre poble dintre del món del billar. Enhorabona. I esperem encara 
més de tú. 

També l'Emissora ha estat notícia. Es deia que podia desapareixer. Afortunadament 
no ha estat a1xí. Ara coma Radio Nacional sembla garantit el seu futur. Joan Nada!, el 
seu Director, ens en parla ... 

Aprovat ja el Pressupost municipal d'enguany: 192 milions de ptes. (Deis que uns 60 
corresponen a obres i inversions: Pavelló cobert, pavimentació carrers, plac;a Catalunya, 
obres Inem, etc.), esta ja també practicament acabat el Repetidor de TVE (que permetra 
mili orar la visió a Ulldecona i La Sénia), i la Junta de Sanejament ha concedit 8 mili o ns a 
l'Ajuntament per solucionar els problemes de les aigües residuals i el del reg de la partida 
«Canals». 

Resolt també el tema del Centre de Salut i posta en funcionament com a Área Basica de 
Salut segurament pera l'l de maig. 

Acord Ajuntament-Generalitat-Empresa constructora per iniciar les obres de restaura
ció de l'edifici de l'Ajuntament el 15 de setembre (després de Festes). 

Passats ja els actes de Nadal-Reis, S. Antoni i «Carnavals d'Ulldecona» (també als 
Barris), aquests darrers consolidant-se les Comparses i aconseguint que el nom de la nos
tra Vila també es conegui per aixo. 

Pera !'abril es prepara la inauguració a Ulldecona del Sender Mediterrani GR-92 (Ull
decona-Barcelona-Santa Coloma-Portbou) amb una gran exposició patrocinada pe! 
Departament de Comer<;. 

Es preveuen altres exposicions: 10 anys d'ajuntaments democratics (F.M.C.) Ecologia 
(Diputació de Barcelona), etc. I pera Festes ... ? 

Les Festes Quinquennals d'Ulldecona 1989 es preparen ja amb temps, --com cal-. L'ani
mació i treball de les Comissions de carrers és notable. La majoria han comenc;at ja. 
També alguns Barris. Diuen que hi hauran sorpreses molt agradables. Tothom vol venir 
a Ulldecona perles Quinquennals ... La Comissió de Festes prepara un Programa d'actua
cions de categoria. També hi haura moltes altres coses. 

Ja treballes tú perles Quinquennals d'Ulldecona 1989? 
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L'AJUNTAMENT 

INFORMA 

COMISSIÓ DE GOVERN 19 desembre 1988 
1 

LLICENCIES 
MENTS. 

D'OBERTURA D' ESTABLI -

Es va acordar concedir les següents !licencies d'o
bertu ra d 'establimen ts: 

A Rafel Martín Tallada, un "Taller de fusteria" al 
Poi. 34, Pare. 227. 

A J .J .M.F . SAL. una "Fabrica de moldures" a la 
Carret. Godall, s/ n. 

A BEICAR, C. d B. un "'Taller de reparació de ve
hicles" a Entenr,:a , 47. 

A Explotacions URME S.L. una "Granja porcina" 
al Poi. 84, Par. 61. 

A Rosa Mª Antequera Escámez una "Tenda de 
fru ites i verdures" a S. Vida!, 38. 

A Mª Carme Guarch Puchal una "Tenda d'aliments 
biologics" a S. Yicent , l 5. 

INFORMES D'OBERTURA D'ESTABLIMENTS. 

Es va acordar emetre informe favorable a ]'obe rtu
ra d 'aquests establiments: 

A Agrupació Comercial S.A. un "Autoservei d'ali
mentació" a Calvari , 33. 

A Cuin-Grup SAL. una "Fabrica de mobles de cu i-
na" a Carret. Godall, s/n. 

CONCESSIONS FUNERARIES. 

Es va autoritzar la venda de is nínxols següents: 

A Antonio Ruiz Silva el núm. 2 17 , Fila lª del Ce
mentiri de Yalentins. 

A Baldomero Centelles Gasulla el núm. 28 1, Dep. 
C, Fila 2ª. 

A ~anuel Roca Carapuig el núm . 280, Dep. C, Fi
la 3ª. 

A Camil Burato Auba el núm . 279, Dep. C, Fila Iª. 

També es van autoritzar els traspassos deis nínxols 
següents: 

A Teresa Raga Grau el núm . 710, Dep. B, Fila 2ª, 
per herencia. 

A Josep López Ferré el núm . 163, Dep. B, Fila lª, 
per donació . 

A Lluisa Vizcarro Callarisa el núm . 16, Dep. B, Fi
la 1 ª , per herencia. 

A Joan M. Periche Montoro el núm. 477, Dep. B, 
Fila 1 a, per do nació. 

A Josepa Mª Carapuig Raga els núms. 446, 447 i 
448, Dep. A, F iles 1 ª, 2ª y 3ª , per herencia . 

A Jordi Barrera Zurita els núms. 839, Dep. B, 
Fila 2ª i 198, Dep. C, Fila 3ª per her~ncia. 
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A Joaquim Tortajada Sancho els núms. 9, 22 i 
66, Files 3ª, 1 ª i 3ª del Cementiri de Sant Joan del 
Pas, per herencia. 

EXPEDIENT DE CREDITS INCOBRABLES: 
ANYS 1984-88. 

Vist l'Exped ien t tramitat, la Comissió de Govern 
acorda declarar falli ts els credits corresponents als 
anys 1984-87 que ascendeixen a 2 13.821 ptes. i que 
consten en llista que s' inici·a per Mª Pilar Calvo Ló
pez i que acaba amb Jaume Miró Bu squets. 

lgualmen t els corresponen ts a 1988 que ascen
deixen a 83.060 ptes. que s'inici·en per Baptista Arasa 
Queralt i acaben amb Jordi Ventura Ferré. La moti
vació és que aquests creditors no posseeixen b"éns din
tre del terme municipal. 

EXPEDIENT DE PRESCRIPCIÓ DE CREDITS: 
ANYS 1978-83. 

Vist l'Exped ient tramitat, la Comissió de Govern 
acorda declarar prescrits credits per un import de 
274.208 ptes. i fallits cred its per un import de 
263.277 ptes. corresponents als anys 1979-83. 

CERTIFICACIONS D'OBRES. 

La Comissió de Govern va aprovar la cert ificació 
d'obres al recinte escolar, fe ta per l'Arquitecte Mu
nicipal per import de 663 .031 ptes. i també les del 
Repetidor de TV per import de 4.000.000 ptes. La 
primera per enviar a l'INEM , i la segona a la Dipu
tació. 

FACTURES AMB CARREC A LA JUNTA DE 
SANEJAMENT DE LA GENERALITAT. 

Es van aprovar les factures amb carrec a la neteja 
de l'Aubelló per un import total d' 1.240.27 l ptes. 
per enviar-les a la Ju nta de Sanejament de la Genera
litat de Catalunya per rebre el seu import total i 
poder-les pagar. 

ACCEPTACIÓ DE QUADRES 1 ADQUISICIÓ. 

La Comissió de Govern va acordar que s' inscriguen 
al Llibre d '] nventaris les següents obres: 

Comprat un Oli de Manuel Sola. 
Donats a l'Ajuntament: Una fotografia reprodui'da 

de Pasqual Riba. Un Oli de Nu ria Prades. Un Oli de 
Josep Fuster. Un Dibuix de Josep Rollan. Un Brodat 
a maquina d'Olga Espuny. 

ORDENACIÓ DE PAGAMENTS. 

La Comissió de Govern va acordar el pagament de 
to tes les factu res presentades. 
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LLICENCIES D'OBRES. 

Es van atorgar les següents llicencies d'obres: 

A Josep Esteve Fabra, al carrer Maestrat , s/n. 
A Angela Sagrista Bedós, al Poi. 52, Pare. l04. 
A Pietat Fortaner Mariné, al carrer Em1ita s/ n. 
A Pio Puig Salomón, al carrer S. Lluc, 28. 
A Joaquim Ouerol Camós, al Poi. 53, Par. 97. 
A Ferran Rollan Montoro , al carrer Carme, 7. 
A Angel Homedes Millán, al carrer Maestrat, s/ n. 
A Artur Lange Brea, al Poi. 63, Par. 24. 
A Josepa Ollé Geira, al carrer Sts. Martirs. 
A Miquel Valls Valls, al carrer S. Antoni, 16 de Va-

Ientins. 
A Josepa Pla Millan, al carrer Roquetes, 6. 
A Genaro Mitjavila Camps, al carrer Major, 158. 
A Joaquim Bordes Sodornega, al carrer Mar. 60. 

PLE EXTRAORDINARI 

ASSISTENTS: 

Alcalde: Jaume Antich. 
Regidors: Felipe Delgado, Pio Puig, Angel Millan, 

Javier Blasco, Manolita Nadal, Jeroni Castel!, Agu stí 
Reverté, Fe. José Sánchez, Agustí Verdiell. 

Ramon Raga es va incorporar al punt tretze. 
Va excusar l'assistencia Lluc Raga. 
Inassistent : Ramon Callarisa. 
Secretari: Pablo Ferrer. 

APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 

Previament Uiurada a to ts els grups municipals, 
va ser aprovada !'acta per unanimitat. 

FELICITACIÓ A PERE ARNAU CANALDA. 

Per segona vegada consecutiva Ja Corporació s'ale
grava per l'exit obt ingut per Pere Amau Canalda, 
campió d 'Espanya de billar en Ja modalitat "7 1/2". 

Per aquestes raons, el Ple per unanimitat va acor
dar que constés en acta la fe licitació de l'Ajuntament 
d'Ulldecona, així com el desig de to ts els membres 
que augmentin to ts els seus exits. 

FELICITACIÓ A MANUELA BORDES CAP
SETA. 

L' Alcalde d igué : Manuela Bordes Capseta ha com
plit 100 anys. 

Per aixo, l'Ajuntament d' Ulldecona, per unanimi
tat, gaud im de felicitar-la i desitjar-li , de tot cor, en 
nom nostre i de tot el poble d 'Ulldecona : 

"Que visqui molt més". Enhorabona. 

APROVACIÓ DE LA PLANTILLA DE LLOCS 
DE TREBALL PER A L'EXE RCICI DE 1989. 

El Ple per unanimitat va acordar: 

A GEIVER S.A., segons projectes, al carrer Mtre. 
Guarch, 11 . 

A Josep Esteve Fabra, segons projectes, al carrer 
Maestrat , s/n. 

A Francesc ltarte Vericat, segons projectes, al car
rer Barcelona, s/n. 

A Josep Mª Cortiella Subirats, segons projectes, al 
carrer Mtre. Hierro s/ n. 

A Isabel Raga Carrillo i Josep M. Molina Subirats, 
segons projectes, a Ja Murada de Baix , 4. 

A FECSA al E.T . 97 "SANT RAFEL" del terme 
municipal. 

CORRESPONDENCIA. 

La Comissió es va donar per assabentada d'una car
ta de la Diputació referent al projecte de restauració 
del Castell d 'Ulldecona. 

JO gener 1989 1 
ler.- Aprovar la plantilla de l'Ajuntament de fun

cionaris, amb els següents Jlocs de treball : 

A. Funcionaris de Carrera amb habilitació de ca-
racter nacional: 

- Secretari. 
- 1 nterventor. 

B. Escala d'Administració General: 
- Sub-Escala Auxiliar: 4 auxiliars. 
- Sub-Escala Subalterna: un subaltern. 

i-ULLDECONA - GENER-FEBRER 1989 - Pagina 5 



º L'AJUNTAMENT 

INFORMA 

C. Escala Administració Especial: 
Sub-escala de Serveis Especials : 
- Policia Local i auxiliars: Cap, tres policies y 

dos auxiliars. 

2on .- Aprovar la relació de llocs de treball la
boral: 

- Ordenanc;;a-portera de la Biblio teca Popular Pro-
vincial d 'Ulldecona. 

- Assistenta Social. 
- Electricista-fontaner. 
- Oficial jardiner. 
- Oficial de la construcció. 
- Netejadores: quatre ; contracte temporal. 

3er.- Aprovar la relació de llocs de treball de ca
racter laboral: personal eventual: 

- Arquitecte, func ió de confianc;;a i assessorament 
especial. 

CATEGORIA PROFESSIONAL DELS AC-
TUALS JARDINER 1 PEÓ DE LA CONSTRUC

CIÓ. 

El Ple per unanimitat va acordar: Elevar la quali
ficació professional de Manuel Nada! a la d'o ficial jar
diner i la de Josep Forcadell a la d 'oficial de construc
ció, ambles retribucions i contractes adients. 

RETRIBUCIONS DELS FUNCIONARIS DE 
L'AJUNTAMENT, ANY 1989. 

El Ple , per unanimitat va prendre els següents 
acords: 

ler.- Classificació per Grups: 

- Secretari i Interventor, Grup A 
- 4 Auxiliars, Grup O 
- 1 Cap i 3 Policies, Grup O 
- 2 Auxiliars de Policia, Grup E 

. - 1 Subaltern, Grup E. 

2on.- Complement de Destí: 

- Secretari i Interventor, Nivell 22 
- 4 Auxiliars, Nivell 1 O 
- 1 Cap, Nivell 10 
- 3 Policies, Nivell 8 
- 2 Auxiliars de Po licia, Nivell 6 
- l Subaltern , Nivell 6 . 

3er.- Complement Específic, Complement de Pro
ductivitat , Triennis i Ajuda Familiar, que correspon
gui a cadascú . 

4rt .- Crear l!na massa de 368.616 ptes. per agra
tificacions que seran .concedides pe! Sr. Alcalde en vir
tut. de les atribucions que confereix l'art. 2 1 de la Llei 
7/85 , de 2 d 'abril. 

Se. - Deixar constancia que la suma deis comple 
ments específics, de product ivitat i gratificacions, no 
excedeixen de is límits previstos a l'art. 7e . de l'esrnen-
tat R.O. 86 1/86. . 

RETRIBUCIONS DEL PERSONAL LABORAL, 
ANY 1989. 

L'Ajuntament Ple, per unanimitat, va aprovar les 
retribucions del personal laboral que són les que mar
quen els Convenis respectius. 

RETRIBUCIONS . DEL PERSONAL EVEN
TUAL, ANY 1989. 

L' Aju ntament Ple, per unanimitat va aprovar Ja 
ret ribució .de l'Arquitecte Municipal. 

CONTRACTACIÓ DE MARILÓ CABRERA 
PER A ASSISTENTA SOCIAL. 

El Ple per u nanimitat va acord ar: 

1 er. - Ratificar la maxima urgencia per a la con
tractació de personal in terí i de personal laboral no 
permanent , caracterÚtiques del lloc d 'Assistenta So
cial , en virtut d'allo disposat a l'esmentat art. 298.J, 
de la Llei 8/ 87. 

2on.- Ratificar el contracte de data 21/l2/88, 
amb efec tes de 1989, convingut amb Mª Dolors Ca
brera i les característiques són les següents: 

- Contracte laboral, temporal, fins que el lloc 
sigui cobert de forma permanent , i fixar les retri
bu cions corresponents. 

3er.- Donar publicitat d 'aquest acord al D.O.G .C. 
segons el que disposa l'art. 298.3, de la Llei 8/87, Mu
nicipal i de Regim Local de Catalunya. 

CONTRACTACIÓ DE JOAN MARTÍNEZ 
CARCELES, AROUITECTE MUN ICIPAL. 

El Ple , per unaninlitat va aprovar: 

1 er.- Contractar Joan Josep Martínez Carceles, 
per al !loe de t reball d'arquitecte, en funcions de mu
nicipal, funció de confianc;;a i assessorament especial, 
segons el que d isposa l'art. 104.2 de la Llei 7 /85, de 
2 d'abril , de Bases del Regim Local. 

2on.- Determinar que el contracte tindra carac
ter de laboral, arnb la qualificació de temporal a 
temps parcial, i que la seva durada sera fins a 31 de 
desembre de 1989. 

3er.- Aprovar les altres condicions establertes al 
projecte adjunt, fixant les corresponents retribucions. 

4rt.- Donar publicitat d 'aquest acord al D.O.G.C. 
i al B.O.P., ·segons el que disposa l'art . 3 11 de la Llei 
8/87, de 15 d'abril, Municipal de Regim Local de Ca
talunya. 
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OFERTA PÚBLICA DE TREBALL PER A 
1989. 

El Ple per unanimitat va acordar : 

- Aprovar !'Oferta Pública de Treball de l'Ajun-
tarnent d 'Ulldecona pera 1989, q ue compren: 

•Escala d 'Administració General: 
Un !loe d 'auxiliar administratiu. 

• Personal laboral: 
Un lloc d 'electricista-fontaner. 
Un altre lloc d 'assistenta social. 

CONTRACT ACIÓ DE Mª JOSE POMADA 
PER A TREBALLS ESPECÍFICS 1 CONCRETS, 
NO HABITUALS, DE CARACTER EXCEPCIO
NAL. 

El Ple per 9 vots a favor (PSC i PP) i 1 abstenció 
(C.iU.) va acordar: 

l er. - Contractar a Mª José Pomada per tal que 
dugui a terme els treballs d ' informatica consistents en 
introduir per prime ra vegada a l'ordinador totes les 
dades relatives al Padró Fiscal per a l'exacció de la Ta
xa per Manteniment i millora de Camins, i totes les 
da des relatives als habitants del Padró. 

2on. - Aprovar el contracte que es redactara a l'e
fecte . 

Agustí Verdiell (C.iU .) va manifestar que estimava 
que aquesta fo rma de contractació no era la més ade
quada. 

Li contesta !'Alcalde que pera treballs específics i 
concrets no existeix d'altra forma. 

URBANITZACIÓ DE LA PLAJ;:A DE CATA
LUNYA. 

El Ple per 7 vots a favor (PSC) 3 en contra (PP) i 
1 abstenció (C.iU.) va acordar: 

1 er. - Que durant 1989 es procedeixi a la urba
nització de la Plac;;a de Catillu nya, i la inclusió al 
Pressupost General de 1989 quantitat suficient per 
a aixo. 

2on.- Que el préstec de 23 .929.2 13 pts. a con
tractar amb el Banc de Cred it Local d 'Espanya que
di definitivament condicionat a les finalitats i per les 
quantitats següents: 

Primera anualitat de 1 'adquisició 
de la finca . . .. . ....... . ... 4.875.000 pts. 
Primera fase construcció del 
Pavelló cobert. . . . . . . . . . . . . . 7 .654.213 pts. 
Urbanització de la 
Plac;;a Catalunya . ..... . .. .... 11.400.000 pts. 

TOTAL .......... 23.929.213 pts. 

3er.- Que per l'Arqu itecte en funcions municipals, 
Joan-Josep Martínez es redacti el corresponen t p ro
jecte. 

Agustí Verdiell (C. iU .) va dir : 

"El Grup de C.iU., sernpre ha prestat conformitat 
a tot tipus d 'obres que pugu in su posar una millora 
del poble, i aquesta ho és". 

El motiu de l'abstenció és per raó de la forma com 
es va produir la financ;;a de !'obra, no estem d 'acord 
que primer es digui una cosa i després u na altra. 

Jeron i Castel! (PP) va dir : 

Ens hem oposat, no per !'obra en si, perque tot ti
pus de millora sempre resulta assumible, sinó per les 
mateixes raons que vam exposar quan el nostre Grup 
es va oposar a la forma de financ;;ar !'obra del Pavelló 
cobert , l era. fase. 

Jaume Antich (PSC) va explicar: 

La forma de ju tjar resulta diferent quan un gover
na' a quan s'esta a l'oposició. 

Aixo es dedueix de les paraules de l Sr. Castell, i ho 
he reafirmat al comparar el préstec de 10 milions i 
escaig de pessetes que es va concertar amb e l Banc 
de Credit Local d'Espanya quan ell era alcalde per 
finanyar les obres de l Teatre, obra que en aquell mo
ment es cregué necessaria. Dones bé , si comparem 
els pressupostos d'aque ll moment amb el d 'ara, resul
ta que per estar en identica proporció, hauríem de 
contractar un p~stec d 'aproximadament 192 milions. 

Va haver-hi un segon torn de replica. 

CERTIFICACIÓ D'OBRES Nº 4 DE LES DE 
DISTRIBUCIÓ D'AIGUA 4rta. FASE. 

El Ple , per 7 vo ts a favor (PSC) i 4 abstencions (PP 
i C.iU .) va aprovar la certificació d'obres núm. 4, de 
les de distribució d'aigua, 4rta. fase. 
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L'AJUNTAMENT 

Agustí Verdiell (C.iU.) i Jeroni Castell (PP) van dir 
que el motiu de l'abstenció estava fonamentat per 
no estar d 'acord en la form a d 'execució de !'obra. 

Va replicar Jaume Antich (PSC) i <ligué que els re
bentaments es produi·en a la tubería vella, a causa 
precisament de !'alta pressió del nou diposit. 

APROVACIÓ DEFINITIVA DEL CONTRACTE 
DE PRÉSTEC AMB EL BANC DE CREDIT LO
CAL, PER IMPORT DE 23.929.213 PTS. 

El Ple per 7 vots a favor (PSC) i 4 en contra (PP 
i C.iU.) va acordar: 

ler.- Aprovar el Préstec amb el B.C.L. per un im
port total de 23.929.2 13 pts. i destin at a les finali
tats descrites anterionnent. 

2on.- Que es remeti copia íntegra de l'expedient 
al Delegat d'Hisenda i al Delegat de Governació de 
la Generalitat. 

3er.- Que es fonnalitze en contracte privat el 
document relat iu a aquest préstec. 

4rt.- Que la disponibilitat de la quantia total si
gui immediata: 

Agustí Verdiell (C.iU .) va dir: 

"Ens hem oposat per estar en contra de l'excessiu 
endeutament, i també per la finalitat a que serveix 
aquest préstec; estimem que l'obra és necessaria, pe
ro en cap cas prio~taria" . 

Jeroni Castell (P.P) va dir : 

"Per raons de coherencia ens hem d'oposar, si con
siderem intolerable la situació economica de l' Ajun
tament; si al seu moment ens vam aposar a la sol.li
citu d d'aquest préstec i també a I'aprovació del pro
jecte del Pavelló cobert (finalitat a la qua! es destina), 
logicament ens hem d'oposar a I'aprovació del projec
te del contracte de préstec". 

BASES DEL PRESSUPOST GENERAL PER A 
L'EXERCICI DE 1989. APROVACIÓ. 

El Ple, per 1 O vots (PSC i PP) i amb 1 abstenció 
(de C.iU .) va aprovar les Bases del Pressupost General 
per a I'exercici de 1989, que consten a l'expedient del 
propi Pressupost. 

PRESSUPOST GENERAL PER A 1989. APRO
VACIÓ. 

El Ple, per 7 vots a favor (PSC) i 4 en contra (PP 
i C.iU.) va acordar: 

ler.- Aprovar el Pressupost General per a l'exer
cici de 1989 , el resum per Capítols és el següent : 
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INGR ESSOS 

Cap. Denominació 

A) OPERACIONS CORRENTS 
1. Impostes directes . . ........ . 
2. Impostes indirectes ...... . .. . 
3. Taxes i altres ingressos . ...... . 
4. Transferencies corrents .. . . .. . . 
5. Ingressos patrimonials ....... . 

B) OPERACIONS DE CAPITAL 

Pessetes 

40,384.000 
9,9 17.741 

49,834.763 
52,263.401 

2,280.002 

6. Alienacions d 'inversions reals. . . . 1 
7. Transferencies de capital. . . . . . . 13 ,790.878 
8. Variació d'actiu s financers . . ... . 
9. Variació de passius finan cers . . . . 23 ,929 .2 14 

Total lngressos .. . ... . .. . . 192,400.000 

DESPESES 

A) OPERACIONS CORRENTS 
l. Remuneracions de l personal 
2. Compra de béns corrents de serveis 
3. lnteressos .... .. .. . .. ..... . 
4. Transferencies corrents . ..... . . 

B) OPERACIONS DE CAPITAL 
6. Inversions reals .... ... . .. . . . 
7. Transferencies de capital ...... . 
8. Variació d'actius financers ..... . 
9. Variació de passiu s financers . . . . 

50,977.084 
60.709.034 
9,872.815 
4,380.921 

59,475.900 

6,984.246 

Total Despeses .. . ........ 192,400.000 

2on.- Aprovar, en conseqü encia, la Plantilla del 
Personal que es contempla a l'esmentat Pressupost. 

3er.- Aprovar el projecte de les bases d 'execució 
deis Pressupostos. 

4rt.- Que el pressupost, una vegada aprovat, s'ex
posi al públic amb un termini de 15 dies habils, pre
ví anunci que s'insertara al Butlletí Oficial de la Pro
víncia i al tauler d'anuncis de la Corporació, a efec
tes de reclamacions. 

Se.- Aquest acord aprovatori sera considerat defi
ni tiu si no es produeixen reclamacions en contra du
rant el termini d'exposició pública. 

Agustí Verdiell (C.iU .) va dir: 

"Haig de manifestar en primer Jloc que el temps 
que s'ha donat als regidors de l'Ajuntament per estu
diar el Pressupost 89 ha estat escas. 

No obstánt aixo, de l'estudi que n 'hem realitzat, 
hem pogut comprovar que no existeix una relació 
adequada entre el que es preveu per a 1989 i el que 
s'ha gastat durant 1988 en determinats conceptes. 

Creiem a més que enguany passara com l'any pas
sat; més avant apareixe ran una serie de factures pen
dents de pagament de l'exercici passat. 
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No estem d'acord tampoc amb l'augment experi
mentat a la Contribució Urbana i la Recollida d 'es
combraries. 

Existeixen, en un altre aspecte, una serie de con
tradiccions al propi Pressupost; resulta que en el Con
cepte 259, que majoritariament es carreguen despeses 
de Festes, durant 1988 es van gastar 18.000.000 pts. 
aproximadament i per a l'any 1989 es fa una previsió 
de despesa de 10.000 .000 de pts., aproximadament. 

Pel que fa al capítol d'inversions, mostrem la nos
tra disconformitat per dedicar-se més d'un 40 º/o 
d'aquest capítol a la construcció del pavelló cobert. 

També perque no es dedica cap quantitat d'inver
sió als bancs". 

Jeron i Castell (PP) va dir: 

"El Pressupost presentat per a 1989 ens semb la 
senzillament: impresentable. 

Analitzem-lo: 

Creiem molt exagerat l'augmen t sobre la Contri
bució Territorial Urbana, perque de 22 milions de pts. 

. previstes per a 1988, e~ passa a 30 milions de pts. per 
a 1989. 

Pel que fa a l'abastiment d'aigües, vostés recorda
ran que ens vam oposar davant la Junta de Preus de la 
Generalitat de Catalunya per l'augment de la Taxa per 
a 1988. Suposem que aquest recurs no va ser acceptat 
ja que s'apliquen les quotes aprovades, pero no obs
tant aixo, continuarem protestant. Pel que fa a la re
collida d'escombraries, passa una cosa semblant. 

Els impostos directes per a 1988 van suposar un 
muntant total de 82.900.000 pts.; aquests mateixos 
impostos per a 1989 su posen l 00.130.000 pts., equ i
valent al 21 '7 º/o d'augment. 

Em pregunto si els salaris, les pensions, els ingres
sos de la gent del camp s'augmenten en aquest per
centatge. 

En relació amb la participació al Fons Nacional de 
Cooperació Municipal, hem pogut apreciar que per a 
enguany, es puja en uns 15 milions més que a 1988. 

Si parlem ara de l'Estat de Despeses del Pressupost, 
es veu de segu ida que l'Ajuntament no pensa complir
lo, sinó que és una fórm ula que s'ha de complir i res 
més. 

Ens sembla demencial que després d'augmentar el 
pressupost en més de 50.000.000 pts. i el deute tam
bé en més de 50.000.000 pts., comprovem dones 
que la dotació de despeses d 'alguns conceptes és in
su ficient o ridícula. 

Dir també que ens sembla fora de !loe que se sub
vencioni a la Revista Ulldecona amb una quantitat de 
700.000 pts." 

Després va parlar Jaume Antich (PSC) i <ligué: 

"En primer lloc, contestant al representant de 
C.iU. haig de dir-li en relació a la fa lta de temps per 
estudiar el Pressupost que , en funció de les coses que 
ha dit, ha degut tenir prou temps. 

En relació amb els augments d'Urbana i Escombra
ries, no s'esta d'acord, pero sí que es pretén que es 
facin coses. 

En altres ocasions es deia que !'obra de l Pavelló 
era prioritaria al Camp de Futbol, ara resulta que tam
poc. 

Quan veig als vostres papers, Agustí, que es po
drien haver fet més coses, em pregunto d'on s'han de 
traure els recursos. 

Ara, aixo sí, el que m 'has dit en relació amb els 
barris m'ha agradat. 

No sé el que faria C.iU. pels barris, sí que sé el que 
fa !'actual Aju ntament, penso que és molt i puc dir 
que existeix malta més unió que mai entre els barris 
i Ulldecona, o a l' inrevés, no solament per a l'execu
ció d 'obres, sinó per a mol tes al tres coses. 

Qu ant al Grup Popular , haig de dir que després 
d'escoltar la grandiloqüencia del seu portaveu, els seus 
qualificatius, etc. bé , dones encara sort que la gent 
amb sentit comú, quan arriba el moment de la veri
tat , fa el que ha de fer. 

· Utilitzar vocables com mentida i altres, i compro
var que es diu , per exemple, que la Contribució Terri
torial Urbana pujara a 30.000.000 pts., i es comprova 
que són ú nicament 28.600.000 pts., i punt. 

Les tarifes de l'aigua van ser aprovades per la Ge
neralitat de Catalunya; si es vol dir, com s'ha dit, que 
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L'AJUNTAMENT 

INFORMA 

estan falsejades, que les dades no són certes, etc., 
dones bé ,ja som dos, la Generalitat i nosaltres. 

Parlan t de is impostos directes, ha especificat un 
percentatge equivalent al 21'7 ºJo d'augment en re
lació amb l'any anterior. Dones bé, no sé si no s'ha 
escoltat o no s'ha volgut escoltar, pero he dit que hi 
ha una Ordenani;:a de nova implantació: la de camins, 
que suposa una recaptació de 5.800.000 pts., i aques
tes no han d'entrar al percentatge d'abans, ja que si 
bé no ho recaptava l'Ajuntament, ho feia la Camara , 
a qui el Sr. Castell va endosar, quan era Alcalde, l'ar
ranjament de camins. 

Pero a més, s'han de descomptar altres ingressos 
que es consignen entre els impostos directes pero que 
procedeixen de la CTNE i FECSA, que ara pagaran 
i abans no ho feien i que Ulldecona, per aquest con
cepte, aquest any recaptara 7.000.000 pts. i escaig; 
dones bé, descomptat tot aixo l'increment de tributs 
directa no arriba al l O ºJo. 

Qu e no es parli de situació precaria a Ulldecona, 
que la realitat és molt diferent. Si s'analitzen els in
gressos que l' Ajuntament té per aquests conceptes, 
malgrat d'haver baixat l'any passat el percentatge de 
les quotes, s'observara que la recaptació ha estat molt 
superior i aixo és evident, perque es fan més obres, 
perque s'obren més establiments, perque s'esta en 
alc;:a i no en baixa com es diu. 

Pel que fa a la revista, recordi que als seus pres
supostos també hi havia una subvenció de l 00.000 
pts., i compari el percentatge que representava en 
relació am b l'import d 'aquelles". 

A continuació va haver 2 torns de repliques i con
trarepliques . 

PRECS 1 PREGUNTES. 

El Sr. Alcalde va fer la lectura d 'una carta de 1'11-
lustríssim Sr. Director General d 'Arquitectura i Ha
bitatge on es comunica a l'Ajuntament que la Direc
ció General ha adjudicat les obres de restauració de 
l'Antic Convent del Roser, actual seu de l'Ajunta
ment. 

L'Alcalde va proposar deixar constancia en acta 
de l'agrai'ment de la Corporació per la importancia 
de les ob res que es realitzaran i que es faci constar a 
!'Honorable Sr. Conseller del Departament de Polí
tica Territorial i Obres Públiques i a 1'11.lm. Director 
General d 'Arquitectura i Habitatge. 

A continuació, Agustí Verdiell (C.iU .) va fer 2 pre
guntes, la primera relativa a la financiació de camins 
i l'altra al pagament de les anualitats de la finca ad
quirida per construir el Pavelló cobert. L'Alcalde li 
contesta. 

Reflexió sobre el Curs de Gestió de Cooperatives 
Aquests - més o menys- dos mesos que ha durat aquest mini-curset ha estat realment curt pero molt positiu , tant 

a nivell perso nal com cu~tural. M'he fet una idea pro u clara de tots els temes tractats en ell. 

El curs ha estat ben plantejat pe! professor Antonio (sense Sr. perque el considero un amic,ja), persona qualifica
da que ha sab ut desenvolupar-se molt sa tisfactó riament i amb gran coneixement de la materia, tot i que alguna gent 
opine el contrari . Els quinze alumnes hem estat d'acord en qualificar la seva feina amb un "sobresalient" ben meres
cut, i no és P<'.!r fe r-lila pilota,ja que tots som el suficientment grans per saber distingir si ens enganyen o no. 

Ara, només em cal dir que , finalitzat aquest curs, em queda un buit un xic difícil de superar, pero a.mb el temps 
passara, com quasi tot quan es refereix als sentiments. Desp res d'haver fet una amistat amb els companys i profes
sors, de sobte arriba el dia de l'acomiadament i amb ell tot s'acaba. Llavors, ¿que queda .. . ? sí, uns coneixements, un 
Hola! ¿com et va ... ? 1 el més precís i essencial, l'esperancya de trobar un lloc de treball gracies al curs , a.ixo ja és més 
difícil. 

Pero , ho espero. 

M.C.B. 
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NAIXEMENTS 

MATRIMONIS 

DEFUNCIONS 

NAIXEMENTS 

MATRIMONIS 

DEFUNCIONS 

REGISTRE 

C 1 V 1 L 

DESEMBRE 1988 

JOSEP GOMBAU 1 VERICAT 
PERE A YUSO I RUIZ 

FRANCISCO JAVIER MAGALDI FUSTE amb 
MARIA ANGELES PITARCH ESTUPIÑA 
JORDI ROIG GRANEL amb 
CRISTINA NAVARRO VIDAL 
ANTONIO ESPAÑA FORCADELL amb 
EMÍLIA SERRET REDÓ 

JOAQUIN VIZCARRO MILLAN , 87 anys 
FREDERIC MUÑOZ CLIMENT, 80anys 
ANGELA CHILLIDA FIBLA , 86anys 
CONSUELO VID AL SERRA, 90 anys 

GENER 1989 

GEMMA REVERTE 1 GUARCH 
MARC COLOM I RAGA 

RICARDO ORTIZ I PLA amb 

Nascut e l día 2 
Nascutel día 20 

Dia3 

Dia4 

Día17 

Día3 
Día 11 
Día20 
Dia21 

Nascuda el día 1: 
Nascut el día 19 

ROSA MARIA RADUA BALAGUE Día 28 
JULIAN SORIANO I ABELLÓ amb 
MARIA DEL CARMEN ESCRIBA I LLOBAT Día 28 

CARMEN CAMPOS QUEROL, 91 anys 
LUISA V ALLS CASTELL, 80 anys 
ANA MORAL BAENA, 76 anys 
LEONA-DOLORES OLMEDO GONZALEZ, 
90 anys 
ANDRES MARIN MESEGUER, 81 anys 
CONCEPCION GAS PITARCH, 95anys 
MATILDE ADELL MAS, 77 anys 
BAUTISTA BARRERA VIZCARRO, 81 anys 
JACINTA TRIBALDO NAVARRO, 68anys 
MANUELA CALDUCH FUSTÉ, 82 anys 
PIEDAD QUEROL AUBA , 97anys 

~ 

Día3 
Día4 
Día6 

Día6 
Día9 
Día 11 
Día 11 
Día 16 
Día19 
Día28 
Día29 
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Activitats Municipals 
' 1 de maig: Area basica de salut d'Ulldecona 

Després de molts de retards , 
per fi ha quedat resolt el tema 
de la posta en funcionament de 
!'A rea Basica de Salut d 'Ullde
cona, que engloba els Centres 
de Salut d 'Ulldecona i La Sé
nia. 

A més a més deis successius 
retards haguts per part de la 
Generalitat, darrerament s'hi 
afegia el problema de la inte
gració deis sanitaris a I'A.rea, 
fonamentalment pe! problema 
de les guardies nocturnes. 

Finalment , després de les 
darreres negociacions, ha que
dat tot resolt. En successives 
reunions fetes pels represen
tants de la Generalitat Srs. 
Rius , Duran, Montes i Vicent, 
amb tots els professionals sani
taris d'Ulldecona i La Sénia i, 
posteriorment, amb els dos al
caldes, Jaume Antich i Josep 
Martí, han quedat decidits tots 
els temes. 

L'Á.rea Basica de Salut tin
dra e l Cap a Ulldecona, pero hi 

haura un altre Centre a La Sé
nia. Els metgcs actuals (3 a ca
da poble) més 1 pediatra a cada 
poble seguiran prestant els ser
veis a cada una de les pobla
cions (guardies nocturnes in
clui"des). Pero , a més a més, 
s'incorporaran 12 persones més 
a !'A.rea (entre sanitaris i perso
nal auxiliar). També es fa ra 
l'equipament i progressivament 
s'anira transferint el manteni-

ment. 
f:s un acord satisfactori per 

a totes les parts. El principal 
beneficiari sera el ciutada de 
cadascun deis dos pobles que 
es veura més ben atés. La data 
simbolica de posta en funcio
nament sera la de !' 1 de maig 
1989, malgrat que els Centres 
per la voluntat i mitj ans de is 
Ajuntaments ja estaven en fun
cionament precari. 

Uiurats els premis del VIII Concurs Constitució 
El dia 23 de desembre de 1988, 

a la sala de sessions de l'Ajuntament 
d'Ulldecona es va procedir al lliura
ment de Premis del VIII Concurs 
sobre la Constitució. 

Va presidir l'acte la il Justríssirna 
Sra. Teresa Cunillera, Cap del Gabi
net del Ministre de Relacions amb 
les Corts, acompanyada de !'alcal-
de d'Ulldecona i diputat al Congrés ja!" d'Ulldecona. 
per Tarragona, Sr. Jaume Antich, i Els primers prem..is de cada ci-
els membres del Jurat format per ele foren: cicle inicial: Immacula-
regidors de tots els grups polítics de da Querol Sans. Cicle mitja: Ramon 
l'Ajuntament i professors d'EGB Ferré Callarisa. Cicle superior: Ro-
del Collegi Públic " Ramon y Ca- sa Pla Bel. 
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A més a més, hi hagueren molts 
altres pre mis i accessits. Enguany, 
el tema elegit per a tots els partici
pant~ (més de 200) ha estat l 'arti
cle 43 de la Constitució que parla 
de l'educació sanitaria i esportiva. 

Nadal Jove 88 - Ulldecona 

El área de juventud del Ayuntamiento ha promovido un año más el "Nada! - Jove", una serie 
de actividades dirigidas preferentemente a la gente joven, pretendiendo ofrecerles, por una parte, 
ópticas y experiencias de colect ivos que destacan por sus actividades y por otro lado, algo festivo 
como co rresponde a estas fechas. 

Este año se contó con la presencia de Amnistía Internacional representada por Santiago 
Camús (de la Sección Catalana de A.!.) , que glosó la historia, trayectoria y proyectos de AJ. 
y respond ió a dive rsas preguntas de los asistentes, también presentó un video sobre derechos 
humanos. 

Al día siguiente, fue Joan Mane) del Pozo, diputado por Gerona, quien habló de la Ley de 
Objeción de Conciencia de la que fue ponente en el Congreso; demostrando un profundo cono
cimiento del tema y dando lugar a un animado debate con un reciente objetor de conciencia 
ulldeconense crítico a la actual ley . Así mismo, se explicaron las características del Servicio 
Civil concertado entre el Ayuntamiento y la Oficina de la Prestación Social Sustitutoria de los 
objetores de conciencia, por el que dos objetores trabajarán en los Servicios Sociales del Ayun
tamiento de Ulldecona a partir del mes de Marzo. 

La noche del día 30, gran noche de Rock con los Teddy Nois en la disco New Scorpio con 
más de 500 personas, jóvenes rockeros de la comarca en su mayoría, a precios absolutamente 
populares y organizado conjuntamente por la Brigada Rockabilly de Ulldecona y el Ayunta
miento. 
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Fe/ir «89», Any de Quinquennals------
Aquesta frase que ja apa

reixia a Ja felicitació de Na
da) de l'Aj untament d'Ullde
cona, ha estat re.collida en 
1 O pancartes que han estat 
col.locades el passat 31 de 
desembre tant a diferents in
drets d 'Ulldeco na com deis 
Barris de Yalentins, Castell , 
Sant J oan del Pas i Venta
lles. 

Perque enguany, 1989, és 
any de FESTES QUIN
QUENNALS a Ulldecona. 
Com el seu nom indica, se 
celebren cada cinc anys, 
traslladant-se la Verge de Ja 
Pietat, Patrona de Ja Vila, 
des de l'Ermita a Ja pobla
ció. Amb aquest motiu s'or
namenten tots els carrers 
amb ílors de paper de tal 
perfecció que són l'admira
ció deis milers de visitants 

que de tot arreu acudeixen 
per veure-ho. 

Enguany la novetat se
ra que a més a més d'Ull
decona , la Yerge de la Pie
tat també anira als 4 barris 
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que, d'aquesta forma, tam
bé es guarniran amb ílors 
de paper. 

Les Festes duraran 11 
dies (1 a I' 11 de setemb re). 

Poda d'arbres de 
I'antiga carretera 
d'Alcanar 

L'estiu passat , l'Ajuntament 
d'Ulldecona va poder paralitzar 
la poda d 'arbres perque es duia 
a terme a principis d 'estiu i d 'una 
forma tan agressiva que amb les 
dues circumstancies, es posava en 
perill la vida d'aquells arbres cen
tenaris. 

La referida carretera era pro 
pietat de la Oiputació, ara ja 
transferida a l'Ajuntament. 

La poda, enguany, s'ha ini
ciat dintre de l'epoca adequada, 
sota la supervisió del jardiner 
municipal, respectant aproxi
madament 1 metre i mig de cada 
rama principal i evitant , mitjan-
9ant la utilització de grans grues, 
que les rames tallades puguin 
perj udicar els sembrats de les 
finques vei"nes. 

8 milions per solucionar el problema 
de les aigües brotes a U/Jdecona 

La Junta de Sanejament ha apro
vat la petició feta per !'Alcalde 
d'Ulldecona, Jaume Antich, d'una 
subvenció de 7 .996.800 ptes . que és 
el cost de l'obra necessaria per solu
cionar el problema de l'abocament 
de les aigües residuals d 'Ulldecona, 
mentre no estigui feta la Depurado
ra que Ja Junta de Sanejament ha de 
realitzar, i de la qual aquests dies 
se n 'acaba d 'adjudicar el seu projec
te. 

A Ulldecona les aigües residuals 
s'han abocat de sempre a un avene 
denominat l'Aubelló. Darrerament, 
per causa previsiblement de l'incre
ment del consum d'aigua i que l'Au-

belló pel temps s'ha anat tapant, 
no admetia el cabal d'aigües resi
duals que anaven a parar a una se
quia, La Foia, que desguassa al riu 
Sénia. La seq uia és del poble, pero 
des de fa uns anys es va utilitzant 
per la Comunitat de Regants per 
donar rec als comuneros de la par
tida deis Canals. Al barrejar-se les 
aigües de rec i les resid uals era peri
llós, i per tant, es va demanar a la 
Junta de Sanejament que assumís 
el cost de la canalització de les 
aigües residuals, separades de les 
de reg, fins al riu. 

Un cop redactada la memoria co
rresponent pels serveis tecnics mu-

nicipals, n 'ha estat aprovada Ja sub
venció per part de la J unta de Sane
jament. 

Fonts oficials de l'Ajuntament 
d 'Ulldecona han manifestat que Ja 
subvenció d'aquesta obra per part 
de la Generalitat ha estat "una so lu
ció positiva, tant per als regants, la 
Junta de Sanejament, com per al 
mateix Ajuntament", tot conside
rant que "han col.laborat molt per 
a la solució, el tecnic de la Junta 
d'Aigües, Joan B. March, i el presi
dent de la Junta de Sanejament, 
Sr. Suarez, que va anar personal
ment a Ulldecona per resoldre-ho ". 

.Subvencions pera les tasques d'ajuts domiciliaris 
· Ulldecona capdavantera en la protecció de les f amfties febles 

La Diputació Provincial ha 
destinat un total de 26 milions de 
pessetes en subvencions per a 
ajuts domici liaris , mitjanc;ant 
t reballadors fa miliars deis Ser
veis Socials municipals, pera les 
t res comarques. D'aquest total 
corresponen al Baix Ebre 2,2 
milions de pessetes, 5 milions 
peral Montsia i 640.000 pessetes 
pera la Terra Alta. 

L'ajuda domiciliaria suposa la 
intervenció d'un treballador 
familiar en una família o indi
vidu amb risc de marginació. 
Aquest realitza les tasques de 
suport material i afectiu, ate
ncnt els treballs domestics de 
tots aquests casos detectats pels 
Servcis Socials deis dife rents 
Ajuntamcnts. 

L 'Área deis Serve is Socia Is 

d'Ulldecona clesenvolupa una 
notable activitat en aquesta pro
blematica i destina més d'un 
milió de pessctcs del pressupost 
municipal. Com a dada compa
rativa a Tortosa s'atenen 10 
casos d'aqucst tipus de famílies, 
mcntrc que a Ullclccona en són 
14. 

1-92 milions, pressupost municipal d'Ulldecona 1989 
L' Ajuntament d'Ulldecona ha 

aprovat el seu Press.1post d 'en
guany pe r un total de 192.400 .000 
ptes., que representa un increment 
del 35 o fo sobre el de l'exe rcici an
terio r. Va votar a favor l'equip de 
govern (PSC) i en contri. l'oposi
ció (PP i CiU). 

L'increment més fort quant a 
lngressos és el del FNCM (transfe
rencies de l'Estat als Ajuntaments) 
que passa de 36 a 52 milions. QuaDt 
als Capítols· 1, 2 i 3 (Impostos i 
Taxes) s'incrementen en prop de 9 
milions si es descompta el que puja 
el que paguen les Electriques i Tele-

fonica . S'ha de tenir present, pero 
que al traspassar-se els camins de 
la Cambra a l'Ajuntament es pre
veu una recaptació de prop de 6 
milions per aquest concepte. S'in
crementen també notoriament 
les partides de subvencions i pres
tecs. 

Quant a Despeses cal destacar, 
sobretot, l'augment de les lnver
sions, que passen de 21 a quasi 
60 milions de ptes. i de les que cal 
destacar: 

Pave lió cobert, 19 milions. 
Pla9a 

1

Catalunya, 11 milions. 

Pavimentació (Ulldecona i Ba
rris), 12 milions. 

Obres INEM (Ulldecona 
Barris), 4 milions. 

Normes subsidiaries, projec-
tes, adquisició finca, etc. 

Aquest Pressupost representa 
unes 38.815 ptes. per habitant 
i any, de les que es calcula que 
cada veí en paga a l'Ajuntament 
unes 17 .300, i Ja resta les dóna 
l'Estat, o són subvencions, pres
tecs, i altres ingressos. 
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Quan la pluja no comporta f ertilitat 
Quan per a molts el dia és mort, per a mi encara 

viu. Falten cinc minuts per a la una de la nit; avui 
ja és cierna. He triat, retriat, ordenat i col.locat un 
grapat de diapositives sobre la Baixa Edat Mitjana: 
l 'época del gótic, de l 'assentament de la Catalunya 
Nova, de la Carta Pobla d'Ulldecona ... Agafo un full 
i comen<;o a escriure; ho necessito; fa temps que no 
ho faig. Escric bastant, pero sobre continguts de clas
se, exposicions, esquemes, fitxes, correccions ... , pe
ró no buido el grapat de pensaments personals que 
sovint em mosseguen . 

Aquest és el cinqué any que treballo aqul, al meu 
poble. Sóc mestre. Abans havia treballat vuit anys 
fora del poble: quatre anys a Tarragona, i quatre més 
a les Borges del Camp. Avui ha plogut i en alguns mo
ments ho ha fet intensament. Tronava fort mentre 
explicava que a l'Edat Mitjana Espanya coma Espa
nya no existia, que la repoblació estava en funció de 
l'augment demografic, que a Castella era important 
la ramaderia ovina i que Catalunya despertava arte
sana. Abans, a mig matl, a l'hora del pati, a classe, se
guia preparant un recull de vocabulari d'art per als 
alumnes, per al futur, per quan di ns d 'un temps mar
xin de l'escola. Un altre company, mentrestant, en
gegava !'estufa de buta de la Biblioteca Escolar i or
ganitzava el préstec de l l ibres per als nens que van a 
la recerca d'aventures impresses . Un altre company es 
llegia un estudi sobre autoavaluació de la tasca esco
lar del nen; un altre assistia a un nen que no es troba
va bé; altres intercanviaven opinions i solucions sobre 
problemes creats per un alumne que té gels d'un ger
ma més petit i no sap qué fer per cridar l'atenció deis 
pares; altres vigi laven els nens que jugaven ... És el 
món de l'hora del pati: un revifament breu d'oxigen, 
una pauta o punt de referencia en el treball, un bri 
de temps per canviar de programa i emprendre la dar
rera hora del matl amb un xic més de for<;a i d'i l 
lusió, una estona per a alguns alumnes més insegurs, 
per preparar, acabar o copiar els darrers exercicis de 
la classe que vindra després. Altres alumnes i mestres, 
participen en la disposició deis coberts en les taules 
del menjador entre fums i olors de menjar i oli roent. 
Pera altres és el moment de cruspir-se l'entrepa ... 

A la tarda, en sortir d'escola, algú em comentava: 
"Avui a Radio Ulldecona han parlat de vosaltres, els 
mestres, i us han criticat. Diuen que a 1 'hora del pati 
no feu res!". No m 'ha sorpres; el sorprenent seria el 
contrari. Fa temps, peró principalment des de fa un 
any estem molt de moda: avui han parlat a la Radio, 
fa un mes a la Revista Ulldecona, fa un any a tot ar
reu: mercat, botigues, perruqueries, als bars entre 
"arrastres" i "caraquillos" ... 

Jo davant d'una persona que diu aixo només puc 
pensar o que esta equivocada, peró terapéuticament 
necessita caure en la crítica facil i destructiva, o que 

és un veritab le ignorant del món del trebal 1 del mes
tre, o del món de l'estudi del fill. Perqué avui les por
tes del dialeg a l'escola estan obertes, i potser massa 
i tot (moltes institucions, organismes, entitats, mit
jans de comunicació o empreses voldria jo que fossin 
tan obertes com la institució escolar). Els mestres pro
curem tenir, i tenim des del comen<;ament de l'esco
laritat uns contactes continuats amb els pares, a ni
vel! individual i col.lectiu (encara que alguns pares 
se'n desentenen), i els pares, a més, estan representats 
i poden presentar-se a representar els altres a través 
del Consell Escolar o de l'Associació de Pares d'Alum
nes. 

Penso que no és bo quedar-se a la superfi'cie de les 
coses. Cada treball té les seves dificultats i cadascú 
passa les d'ell. 1 el treball deis altres no s'ha de jutjar 
a través de la llum del prejudici, ni la del fanatisme, 
sinó qué les coses per estimar-les cal conéixer-les ben 
bé, i si les coneixem les veurem sota una llum més 
constructiva. Darrera de cada mestre hi ha un treba
llador que s'enfronta amb la tasca d'educar, i si el 
paleta veu l'obra· acabada, el botiguer la mercadería 
venuda, el mecanic l'aparell que funciona, l'adminis
tratiu la gestió i els comptes al día, el metge la per
sona curada, el pagés el camp sembrat... , el mestre, 
molt sovint, en la dura tasca de motivar i ensenyar 
a l'alumne, d'engrescar-lo, es troba taci lment amb la 
insatisfacció, amb el dubte, ambla indisciplina, amb 
la sensació de no haver aconseguit el que pretenia 
perqué alguns alumnes no ho han aconseguit. El mes
tre es fa contlnuament autocrltica del treball; molt 
sovint ha de canviar de tactica i de técnica, ha d'estri
par un muntatge per construir-ne un altre, ha de po
sar en ordre el seu estat de nervis, posar-se al día en 
les permanents innovacions que es donen, ha d'auto
motivar-se, inventar-se alternatives, reorientar pensa
ments, portar a la practica idees. 1 aixó ho fa des de 
l'ombra, on no el veu ningú, en hores que ningú no 
veu, en moments silenciosos i tranquils de l a nit, mo
ments robats a altres coses i vivéncies, moments de 
solitud en qué damunt uns papers cerca camins que 
no sempre seran els mil lors, preparant el guió de la 
interpretació que cada dia li tocara representar per 
motivar uns alumnes sovint desmotivats. 

1, davant d'aixo, opinions com les que a vegades es 
publiquen, preguntes com les que a vegades es tan, o 
comentaris l leugers basats en aparences i fets, potser, 
per dir qualsevol cosa, no són més que atemptats con
tra la lluita per una Ulldecona veritablement més cul
ta, més tolerant i millor. 

Matinada del 8 de febrer de 1989. 

Josep-Manel Raga Nadal 
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Senders: Tocant de peus a terra 
GR 92 Mediterrani 

PORTBOU-BARCELONA-ULLDECONA 

Molts n'han parlat, alguns tan comentaris que res 
tenen a veure amb la realitat, d'altres ni saben que 
existeix ... Tothom ha donat la seua versió del GR 92, 
J>eró, en realitat, qué és el GR 92? Qui hi ha darrera 
aquest projecte? 

GR 92 és un sender de gran recorregut que travessa 
des de Portbou fins a Ulldecona, vorejant totes les 
inuntanyes costaneres, en certa manera, pretén pro
mocionar el turisme de muntanya i potser, el motiu 
més important és que vol ser una aportació deis ex
cursionistes de cara a les olimpíades. 

Un sender de gran recorregut és, en definitiva, un 
itinerari que es tra<;a al llarg de camins de tota mena 
(vells camins rals, de roderes, per carrerades, cami
nals), amb la virtud comú que permet conéixer llocs 
d'interés paisaglstic, arquitectónic (rutes del Rema
n ic i del Modern is me) o senzil lament, fer conviure 
diverses cultures. 

. Anys enrera, els senders eren d'una importancia vi
tal; es feien, s'utilitzaven i es mantenien amb el pas 
del temps,com van deixar de tenir importancia, es 
van anar perdent. 

Recuperació deis senders: 

Europa va ser qui va comen<;ar a recuperar-los, i 
a Cata lunya la persona que va tenir una especia l rele
vancia en aquest aspecte, va ser: el doctor Aguader. 
Aquest personatge que actualment ha promocionat 
la idea del GR 92, va ser qui va promocionar fa alguns 
anys la recuperació deis senders, aix í com el seu man
teniment. 

Una data curiosa d'aquests principis és que la nos
tra comarca va ser la primera en l a recuperació deis 
senders, d'aixo ja fa ca torze anys i exactament, Fre
des-Caro va ser el primer sender. 

Davant l'éxit d'aquesta primera iniciativa, la Fede
ració Catalana va acceptar de bon grat la idea i mol
tes entitats excursionistes de Catalunya van comen<;ar 
ambla recuperació de diversos senders. 

En principi els senders només eren utilitzats pels 
excursionistes, peri:> actualment se'ls intenta promo
cionar de cara al turisme o a un sector més ampli de 
gen t. 

El Pa Is Va lencia va continuar amb la labor iniciada 
a Catalu nya, degut en gran parta la proximitat i tam
bé, per la continurtat d'alguns senders (GR 7). 

El Comité: 

El Comité de senders esta divid it en d iverses sec
cions per organitzar-se tant a n ive ll intern com ex
tern. Primerament, tenen una Junta de govern for
mada per 15 membres de diferents ent itats excur
sionistes, en segon lloc, hi ha diverses comissions que 
s'encarreguen d'alguns aspectes: comissió técnica, 
publicacions, organització, relacions públiques, de 
vies romanes i medievals. 

GR- 92 
Sf NOER 

MED IT ERftAN.1 

porta moltes despeses econi:>miques. En realitat, és 
la infrastructura el que costa molt de mantenir, ja 
que manquen publicacions, guies, mapes, una bona 
promoció, allotjament per als usuaris. 

Per a la conservació de senders hi ha una persona 
responsab le que s'encarrega d'un tram en concret, 
peri:> no ho fa a nivell personal sinó que ho fa en re
presentació d'una entitat. 

Polémica: 

Segurament, algú es preguntara com és possible 
que davant les despeses mlnimes de la conservació 
d'un sender, es facin monuments a Ulldecona, en con
cret, per senyalitzar l'acabament del GR 92 que cos
t in aproximadament un milió. 

Aquest és un deis aspectes més polémics, ja que els 
representants loca ls del comité tan sois van demanar 
a l'Ajuntament una pedra caracterlst ica d'Ulldeco
na, per delimitar l'espai i poder posar-li una placa de 
bronze, cedida pel mateix comité. Evidentment, els 
representants locals no estan d'acord amb el monolit 
que sense consultar a ningú deis interessats va ser po
sat en un l loc qualsevol del riu, on es suposava que 
devia anar o almenys, l'ajuntament així ho va consi
derar. Aquest era un deis fets a aclarar, perqué no ha
guessin confussions i malentesos de cap tipus; ni es fes 
responsable als representants loca Is del comité, ja que 
són bastant l luny de desitjar aquest tipus de despeses, 
degut a qu~ ells gasten un mínim en la conservac ió 
deis senders d'aquesta comarca, resultaria un tant ab
surd. 

Els senders: avu i. 

El moviment de senders és bastant desconegut, 
com a conseqüéncia del seu tecnicisme i també, per
qué surt de la "li:>gica normal", i tot el moviment esta 
entrant a la pen lnsu la a poc a poc, peri:> només arriba 
a una minoria. Ambles noves promocions de tipus tu
rlstic i cultural són alguns més els que s'afegeixen a 
aquesta historia. Tal vegada aixi:> ens justificaria l'afir
macio de qué: En el tema referit a l'economia, el comité depén 

de la Federació excursionista, i és aquesta qui posa 
un pressupost. Pero, en realitat el manteniment deis "Els senders demostren que no hi ha fronteres". 

senders, quasi 3.000 km ., a tota Catalunya, no aom- ANNABEL FOLCH 
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Una altra vegada amb vosaltres per continuar trac
tan t del tema de les monedes de l'Edat Mitjana a 
les nostres comarques. També vu ll recordar-vos que 
les referencies numerades a les que al.ludim, corres
ponen a diferents documents, on és citen aquestes 
monedes, i que pertanyen al "Llibre de Privilegis 
de la Vila d'Ulldecona'', i estan classificats amb el 
mateix criteri de numeració en el que ho fa !'histo
riador Enrie Bayerri. A vui veurem els: 

Grossos d'argent.- Moneda d'argent de bona llei 
i valor de 12 diners, que materialitzava el sou; que 
s'encunya a Montpellier, cap a !'última epoca del 
regnat de Jau me 1 el Conqueridor, al 1273. 

Jaques.- Antiga i afamada moneda d'Aragó que 
s'emetia a la ciutat de Jaca. Apareix a molts deis do
cuments de la nostra comarca de la epoca medieval, 
especialment els anomenats Sous jaquesas. A l'an
vers figurava el bust del rei coronat i al revers una 
creu patriarca l. Més tard es passa a denominar ITJO
neda jaquesa a tota l'encunyada a Aragó en llei i en 
pes. Es posa per fórmu la obligada per a totes les es
criptures públiques, amb pena de nul.litat en el seu 
defecte. Són moltes les citacions documentals que 
parlen de la circulació de la moneda jaquesa a les nos
tres comarques, cosa que s'explica pel fet que per la 
llei i per la talla, la jaquesa i la de Barcelona eren prac
ticament iguals. El 129 1 Alfons II prescriu que a Tor
tosa i comarques circulés la moneda Barcelonesa en 
lloc de la jaquesa. A !'anterior revista, també varem 
veure, a l'apartat de Diners de tern, com l'any 1299, 

JACA - Data sld (entre 1063-1094) 
SANCHO RAMIREZ 

DINER JAQUÉS (moneda) 
Anv.: Bust nu a la dreta. 

SANCIVS. Rex.: Rev. : Creu potada 
sobre brot amb guarnició floral. 
ARA-GON, 0'94 gr. Escassa. 

el Rei D. Jaume 11 disposa el mateix pera Ulldeco
na (Doc. núm. 52). 

(Doc. 103 - Fol. CCVll I) -Any 1282- 4-0. de las 
Kalendas de Sepbre de 1282 - Juan de Tejedor, Pere 
Forcadell i Diumenge Nicolau, jurats d 'Ulldecona i 
tot l'Ajuntament de la Nova vila, reconeixen i pro
meten , per ta l de salvar les seves animes i en remissió 
deis seus pecats, tenir perpetuament un capella que 
celebre missa a l'Església de Santa Maria d'Ulldecona 
(Al Castell), i donar-li pera manteniment, cada any, 
cent seixanta "sous de bona moneda de jaca", cor
rent a la ciutat de Tortosa, pera pa i vi"). 

Lliura.- Moneda que juntament amb el sou s'es
tab h' com a unitat de comp te en temps de l rei J au 
me 1 el Conqueridor. A Barcelona equivalia a 6 rals 
castellans de plata i 24 diners, i a Valencia a 20 Sous. 
L'ús més tarda de la lliura és testimonia! al temps de 
Ferran VII. 

(Doc. l 07 · Fol. CCXII) - Any 1499 - Sentencia 
Regia entre el Síndic d'Ulldecona i el Comanador de 
la mateixa vila, on es dicta sen tencia condemnan t al 
pagament de costes a l'esmentat Comanador, per la 
quantitat de dues-centes set lliures, set sous i sis di
ners, ... i els ordena i mana que, so pena d'una multa 
de cinc-cents florins d'or, guarden i acompleixin l'ex
pressada sentencia). 

Malla o obol.- (0'75 gr.) Moneda que equ ival{a a 
mig diner. Era una moneda de billó (aliatge de plata 
i coure en diferents proporcions). Circu lava a Cata· 

BARCELONA - Data sld (entre 
1213-1276) JAIME I 

OBOL o MALLA (moneda). 
Anv.: Bust coronat a /'esquerra. 

+ B«A»RQINO. Rev.: Creu 
potada, Anella en 1"' i 4rr quarter. 

IA-CO-BR-EX: 0,32 grs. Rara. 
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lunya ja a comern¡;aments de l segle XIV. Era la de 
menys valor d'entre les corrents. En castella "meaja -
o mealla". Tan poc valia una malla que dir la frase 
"no val una malla'', era sinonim de no valer res, o 
ser de preu insignificant. "No té una malla", volia dir 
ser molt pob re. 

Mancús o Mancusos.- Moneda d'or que equivalia 
a cinquanta sous, i es venia utilitzant des de primeries 
del segle XI. En alguns documents apareix com a 
mancús d'or de Valencia. 

Masmodí o Masmod ina.- Moneda d'or que a Ca
talunya equivalía a dos diners valencians, o dos ra ls 
castellans. S'utilitzava per apreciar les coses de gran 
valor, com cases, fi nques, prestecs, etc. Hi ha cons· 
tancia de encunyacions fetes al segle XIII a Lleida i 
a Mallorca. 

Continuarem en una propera Revista. 

F rancesc ltarte i Vericat 
BIBLIOGRAFIA: 
Historia d'Ulldecona ·A. Ferré 
Llibre de Privilegis · E. Bayerri 
Ctlgo. Monedes España· C. Castán, JR Cayón 
Gran Enciplopedia Catalana. 

JACA - Data S/d (entre 1063-1094). SANCHO 
RAM IREZ. 

DINER JAQUÉS (moneda) Anv.: Bust nu a ladre
ta. 

SANCIVS- REX: Rev.: Creu potada sobre brot 
amb guarn ició floral. 

ARA- GON, 9'94 gr. Escassa. 

BARCELONA Data S/d (entre 1213-1276) 
JAUME l. 

OBO L o MALLA (moneda) · Anv.: Bust coronat a 
!'esquerra. 

+ B'A'RQINO. Rev: Creu potada, Anella en ler. 
i 4° quarter. IA- CO-BR- EX: 0'32 grs. Rara. 

A Cristo crucificado 
¡Oh, Cristo! al verte clavado en esta cruz, 

me siento confundido y al mismo tiempo arrebatado, 
porque siendo Dios, te hiciste hombre, 
y cargando con el peso de nuestros pecados, 
te dejaste clavar en el árbol de la cruz. 

Y yo, siendo un miserable pecador ... 
me siento como si fuera Dios. 
No mires, Señor, la soberbia del pecador, 
mira, más bien, la humildad del arrepentido, 
que, como hijo pródigo , y por mediación tuya, 
quiere entrar en la casa del Padre. 

No me abandones, ni me dejes, ¡Oh, Cristo! 
porque Tú, eres mi auxilio, 
y en ti está mi fortaleza, 
pues arrebatado por el torbellino de las pasiones, 
me siento sumergido 

/en el más profundo de los abismos. 

Manda, ¡Of1, Señor! una luz que me haga llegar 
a tu cruz redentora y ella será la tabla de mi salvación. 

Juan Antonio Palau Montrós 
(Presidente de l'Esplai) 
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Plac;:a Església, 2 - Telefon 72 01 60 
ULLDECONA [Tarragona) 

- - .; ..-:.. · :;, - :- · -- -- · 

AUDIO·VIDEO SYSTEM 

MATCH/IL1NE 
AUD IO·VIDEO SYSTEM 

PHILIPS 
ULLDECONA - GENER-FEBRER 1989 - Pagina 20 

Els primers dies de gener d'a
quest any al sintonitzar Radio Ull
decona ens sorprenia una mica el 
nou indicatiu de l'Emissora: " Radio 
Nacional d'Espanya a Ulldecona, 
Radio 5". Ara ja ens hem acostu
mat a sentir-ha, pero, no tots sabem 
el perque de la integració de la nos
tra Emissora a la prestigiosa cadena 
de la Rad io Nacional, per tant i per 
saber de la nova RNE, parlem amb 
loan Nada) Canalda, Director de 
RNE a Ulldecona. 

- Sr. Nadal , perqué RNE a Ull
decona? 

• Bé, aquesta Emissora pertanyia 
a la societat estatal Radio Cadena 
Espanyola, S.A. i per R.O. 895/88, 
de 20 de julio!, es va regu lar la fusió 
de les societats Rad io Nacional 
d'Espanya, S.A. i Radio Cadena Es
panyola, S.A. 

- Pero, no anaven bé com RCE . 
Que es preten amb aquesta fusió? 

• Tant RNE com RCE eren inte
grades a !'En Públic Rad iotelevisió 
Espanyola i, per part de la Direcció 
General de RTVE es va considerar 
convenient unificar les dues socie
tats per tal d'aconsegu ir millorar 
!'oferta de la Radiodifusió Pública i, 
a la vegada, fer una gest ió més ra
cionalitzada i eficay. Per exemple, 
a algunes ciu tats hi havia duplic itat 
d'emissores de RNE i de RCE; amb 
la fusió s'an ira probablemen t a la 
unificació d 'aquests centres. 

- Perqué RNE Ulldecona es diu 
"Radio 5'? 

• La nova RNE la constitueixen 
cinc cadenes, més Radio Exterior, 
amb ofertes diferenciades de pro
gramació les 24 hores del d ia i co
bertura nacional, i són: RNE Radio 
1, que emet en O.M. La programa
ció és basicament informativa (amb 
el sentit més ample de la paraula). 
RNE Radio 2, emet en FM i la seva 
programació es fonamentalment 
música classica. Radio 3 també 
emet en FM i la programació va 
adreyada principalmen t a la joven-

Radio Nacional d'Espanya 
a Ulldecona · Radio 5 

tes comarques el que aquesta Emis
sora pertanyi a RNE en el sentit 
de projecció de qualsevol fet des
tacable que succeeixi aquí, que po
dria ser difós a tot l'Estat amb més 
facilitat que abans, per totes les 
emissores de RNE i fins i tot a tot 
el món, per Radio Exterior d'Espa
nya. Radio Exterior d'Espanya, 
amb la que completem aquesta re
ferencia a la Radio Pública, emet 
en Ona curta en espanyol, i llengues 
extrangeres, angles, frances, portu
gues, arab i sefardi, oferint diferents 
emissions a tot el món. 

- A més de la programació, re
presentara una millora important 
també en l'aspecte técnic i laboral 
aquesta nova etapa? 

• No dubtem que el canvi sera 
millar en tots els aspectes. No obs
tant, he de dir que, tecnicament des 
de fa uns quants anys que estem ja 
a un nivell acceptable i s'ha anat mi
Llorant d'any en any i penso que, 
ara encara més, seguirem disposant 
de millors aparells, maxim en elec
tronica, que dia a dia, hi ha noves 
tecniques i elements més sofisticats. 
Quant al personal, la seva situació 
laboral fa anys que esta regulada pel 
Conveni Col.lectiu de RTVE. La 
millora comfiem que vingui per la 
possibilitat de poder contractar al: 
guna persona més, ja que la plantilla 
és molt redui'da. 

tut, oferint tots aquells temes que 
puguin suscitar interes al jovent, 
com la música, informació, cultura, 
esports, etc. RNE Radio 4 té im
planta.ció a tates les comunitats 
autonomes i el seu objectiu princi
pal es reílectir la realitat regional. 
En aquelles comunitats amb llen 
gua propia la programació es rea
litza amb la seva llengua, com és el 
cas de Catalunya. RNE Radio 5 
emet en O.M . i, unes poques emis
sores en ~, com és el cas de RNE 
a Ulldecona. Radio 5 és la Radio 
Nacional que esta prop de !'audien
cia amb important contingu t regio
nal i comarcal, orientada cap a 
!'oidor més proxim. Per aixo, RNE - 1 per vosté; que tants anys fa 
a Ulldecona, a més deis informatius que té la rapio "entre mans" , que 
nacionals, i els regionals, ofereix ha estat !'impulsor de la Radio a 
els comarca.Is reílectin l'actualitat Ulldecona, que li representa el pas 
d'aquesta zona a través deis corres- de l'Emissora a RNE ? 
ponsals a Amposta, Benicarló, Pe- • Una gran satisfacció que cree 
ñíscola, Vinarós, Morella, etc. La hem de sentir-la tots aquells que, 
programació de RNE Radio 5 al ser des de fa quasibé 40 anys en que 
adreyada a una audiencia massiva va comenyar la radio a Ulldecona, 
és preferentment musical, de parti- hem contribuil d'alguna manera 
cipació, d'entreteniment, és també, a donar-li continuilat, superant mo-
juntament amb Radio 4, la radio ments molt difícils, fins a l'actuali-
comercial pública, emeten publi- tat en que penso que hem assolit 
citat pero, tenint sempre present els una fita maxima de la Radio a Ull-
objectius de Radio Pública. Sense decana. 1 em permetra que les me-
dubte, com ho poden anar apre- ves darreres paraules siguin de re-
ciant els nostres oi'dors, es va ofe- cord per a les persones que, uni-
rint una programació de més qua- des un dia a Radio Ulldecona, no 

_ litat, pero és important per aques- poden viure avui aquest moment. 
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- Infancia? 

• La meva infa ncia va ser 
bastant difícil. Eren temps molt 
dife rents als d'ara , i des de petit 
vaig haver d'ajudar a casa e n to t 
el que vaig poder. 

- Treball? 

• Dcsprés del Servei militar 
em va tocar treballar molt, pe r 
to t Catalunya i altres tcrres fin s i 
tot , obrint-me ca mí, fcnt clients, 
treballant dia i nit. Molts dies no 
dormi a al !lit, pe r dedicar-me 
més al treball , i així avui pode r 
tenir e l negoci de venda de 
mobles que dirigeixo. 

- Aficions? 

sopar són pe r al billar. 

- Quan va ser la primera 
vegada que vas jugar al billar? 

• Les prime res vegades 
suposo que tenia uns dcu anys, i 
va ser e n un billar que cm va fer 
e l meu pare (e.p. d.). 

- 1 d'on et ve l'afició? 

• L 'afi ció principal me la van 
portar Julio Sansano i Julio 
Solé, j a que a e lls e ls agradava 
molt e l billar i em portaven al 
Cafe Sport amb ells a jugar al 
billar. 

- Pensaves que series capa<; 
d'arribar on estas actualment en 
el món del billar? 

• Q uasi to ts e ls esports • La veritat és que no em 
m 'agraden, e l que passa és que podia ni pe nsar e l que pogués un 
no tine temps, i les dues ho res dia arribar a la primera catego-
dia ries que desti no dcspr0s de ria, i mo lt menys el poder arri-
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Pere 
Arna u 

Cana/da, 
tres vegades . ~ camp10 
d'Espanya 
de Billar 

bar a ser Campió d'Espanya tres 
vegades. 

- Quin deis tres Campionats 
d'Espanya que has guanyat ha 
estat més difícil per a tu? 

• Cree que tots e ls Campio
nats han estat molt difícils per a 
mí. Cada un ha tingut partides 
molt difícils i els al tres finalistes 
sempre han estat cls millors. 

- De l' últim Campionat cele
brat a Deltebre, de quina partida 
tens més bon record? 

• Cada partida que guanycs 
té un significat d iferent , pero 
!'últ ima en que al guanyar et 
proclames Campió sempre és la 
millo r i és l'objectiu que sempre 
tens. No es pot explicar e n 
paraules l'emoció q ue sents e n 
aquells momcnts. 

& 

~ 

- Qui és millor Pere Amau o 
Javier Arenaza? 

• Sincerament cree que és 
millor Javier Arenaza. Té escola 
i té un estil molt bo. I té un «mas
sé» per quan les boles se li tapen 
que pot resoldre qualsevol situa
ció . Ara bé jo, per poder supe
rar a aquesta gent tan bona, he 
de posar tota !'anima en el joc, i 
he de portar moltcs hores d'en
trenament per poder superar les 
adversitats que tinc en contra. 
Una d'elles és !'inferior estatura 
en comparació amb els altres 
contrincants, ja que el billar és 
molt gran i el problema, de 
vegades, és enorme . 

- Et va ajudar molt el suport 
del públic? 

• A més a més del suport de 
la gent del Delta i de molts de 
pobles d'aquestes comarques, el 
que em va donar molta alegria 
va ser el veure els tres dies mol
tes cares conegudes, de molta 
gent del poble. 

- Aquesta vegada que sembla 
es fara justícia i aniras als dos 
Campionats d'Europa, quin 
paper esperes fer? 

• Si vaig no penso que faci un 
gran paper. Lluitaré a l maxim 
de les meves possibilitats, ho 
intentaré tot dintre del meu 
estil, sóc molt lluitador en cada 
partida i ... si puc estar dintre 
deis sis primes em conformaria, 
pero si es descuiden un poc ... 

- Quins són els teus objectius 
en el món del billar? 

• M'agradaria poder formar 
un gran Club aquí a Ulldecona, 
amb billars de tres medides dife
rents, per a que molts de joves 
poguessin jugar i entrenar quan 
els convingui, i si és possible que 
surtin molts de Campions. 

- Que vols dir finalment als 
teus convilatans? 

• Quan jo estic jugant en un 
Campionat penso molt i molt en 
el nostre poble, i així sempre 
que guanyo el nom d'Ulldecona 
cada vegada sona més lluny . 
Gracies per tot, amics meus del 
meu poble . 
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Cinco generaciones se reunieron en el Centenario de 

Manuela Bordes 

La población de Ulld econa ce le-
bró el cente nario de la abuela Ma- continua comie ndo todo t ipo de 
nue la Bordes Capseta. La efemé ri - alimentos e indicó al Diari que de 
des fue celebrada, co mo se merece, joven fue muy bailadora. 

e n la casa famili ar, a la cual as istie- La vecina de Ulldecona, Manuela 
ro n cinco ge neraciones, todas ell as Bordes Capseta, cumplió 100 años 
mujeres. La más pequeña, Montse, de edad, convirtiéndose así en la 
sólo tiene once meses de edad . La mujer más vieja de esta localidad. 
abuela Manuela goza de buena salud Este cumpleaños no tendría· signi-
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ficación si no fuera porque, en la 
fiesta que se celebró en su domici
lio, no se hubieran reunido cinco 
generaciones, de la misma familia. 

En su cumpleaños, acompaña
ron a Manuela Bordes, su hija Jo
sefa Querol, de 77 años, su nieta 
Josefina Vizcarro, de 50 años; su 
bisnieta María José Badía, de 26 
años y la hija de ésta, de 11 meses 
de edad, Montse Gómez. 

Manuela ha recibido una gran 
cantidad de regalos por parte de 
sus familiares, ya que con todos 
les une un gran cariño y afecto. 
Por la expresión de su cara, uno 
de los regalos que más la conmo
cionó fue la interpretación de Ja 
habanera "El meu avi", que le can
taron las voces del Orfeó infantil de 
Ulldecona, entre los que había dos 
pequeños familiares suyos. 

Come d e todo 

La centenaria, que aún mantie
ne lúcida su mente, recuerda toda
vía sus juegos de niña, pero sin em
bargo no se acuerda de los años de 
noviazgo que mantuvo con su espo
so, ya fallecido. 

Manuela dijo que en sus años 
mozos era muy bailadora y que no 
se perdía el clásico baile, típico de 
Ulldecona, de "manto ns". Hasta 
hace pocos años, la anciana asistía, 
como espectadora, a este baile que 
renace durante las fiestas mayores 
de la localidad. 

La anciana dijo que el haber si
do toda su vida "pagesa" la ha ayu
dado a cumplir los cien años de vi
da . Manuela explicó que siempre ha 
comido de todo y continua ahora 
también, comiendo todo tipo de 
alimentos. 

Físicamente Manuela se encuen
tra bien. Hasta hace unos cuatro 
años llevaba una vida normal, den
tro de las limitaciones de su edad. 
Desde entonces, y a consecuencia 
de la rotura de una cadera, su vida 
es más sedentaria. Su nieta Josefi
na decía que "fue entonces cuando 
más temí por ella". 

Reunión de cinco generaciones 
Manuela Bordes Capseta fue objeto de 

un homenaj e por parte del ayuntamiento de 
Ulldecona, donde reside, al cumplir 100 años. 
En el acto, celebrado en la casa de la homena
jeada y en el que hubo pastel de aniversario, flo
res y cantos del Rossinyols del Montsia, estuvie
ron presentes cinco generaciones de una misma 
familia: Manuela Bordes Capseta, su hija Josefa 
Querol Bordes, de 76 años; su nieta, Josefina 
Vizcarro Querol, de 49; su bisnieta, María José 
Badia Vizcarro, de 25 y su tataranieta, Montse 

Gómez Badía, que el próximo mes de febrero 
cumplirá 2 años. En nombre de todos los veci
nos de Ulldecona, el alcalde, J aume Antich, de
seó. a Manuela Bordes larga vida " con la ilusión 
q ue la hace joven y verse rodeada de tantos 
descendientes que la quiere n": La insólita con
centración de cinco mujeres de la misma fami
lia, pertenecientes a cinco generaciones distin
tas, despertó la simpatía y la admiración de la 
población de Ulldecona. 
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DIES 21 , 27, 28, 29 · GENER 1989 

CABNlllLS D'ULLDECONI: 
els prirners! ! ! 

Una petita incursió 
a l'origen 
deis Camavals 

L'origen del Carnaval es perd 
en el temps. Tates les civilitza
cions tenen Festes rituals on e l 
soroll , la música i la festa es fan 
totalment populars; es barregen 
ritus magics , tradicions ances
trals i la subversió de l'ordre 
estable rt. Es caricaturitza J'au
toritat , els reis i prínceps , l'es
glésia i qualsevol forma de 
poder, fins i tot e l mateix poder 
pot reiure-se'n d 'ell mateix per 
uns dies. Es posa en general 
damunt Ja taula, les coses més 
santes i les més temudes, les més 
seriases i fins i tot la nostra pro
pia forma de vida amb les seves 
normes i la seva rigidesa. 
Durant aquestes dates es fa una 
autentica terapia de grup , sense 
por al ridícul, s'aposta per la 
provocació i J'atreviment amb 
una actitud alliberadora d'atavi
ques energies individuals i 
col·lectives, que , sense massa 
sentit ens ajuda a suportar les 
miseries quotidianes. 

El Carnaval, col·locat en 
aquestes dates era un esclat de 
vida sense fre abaos deis rigors 
imposats pel poder polític i reli
giós durant la quaresma. 

Es trenquen motiles, no exis
teixen classes socials i el més 
estimat és el més bufó, la perso
nificació deis nostres anhels 
inconfessats, el Rei del Carna
val, Carncstoltes. 

Carnavals 

Historia 
recent del Carnaval 

Pocs Carnavals aguanten epo
ques d 'inquisició i dictadura. Al 
nostre país només alguns, la 
majoria deis quals estaven deli
mitats al folklore, o a una forta 
tradició , com són els Carnavals 
de Tenerife, Cadís o a la nostra 
comarca els de Goda!!. Petites 
llums dins l' homogenia nit de la 
postguerra fins als anys setanta. 

Amb la rccupc;ració de la 
democracia, de vegades han 
estat suficients petites iniciatives 
esporadiques per a qu~ en pocs 
anys e l poble connecti amb els 
seus avantpassats i el Carnaval 
esclati en tota la geografía amb 
la fon;a imparable que sorgeix 
d'una tradició atavica i un desig 
fervent. 

Avui rivalitzen mils de carna
vals, mils de reis del carnaval, 
pero probablement encara 
estem molt lluny del que van 
arribar a significar per als nos
tres remots avantpassats. 

Carnaval a 
Ulldecona 

Amb l'Ajuntament democra
tic torna el Carnaval , primer 
tímidament, alguna nit de ball i 
algunes mascares; i fa alguns 
anys comencen les desfilades de 
comparses i xarangues amb 
revetlles, de tal manera que 
aquesta festa d'hivern s'ha con
vertit , per Ja participació i popu
laritat amb una seriosa competi
dora de les festes majo rs; segu
rament per aquest al· licien t ini
gualable de l'anonimat i la trans
gressió. 

És normalment la Comissió 
de Festes qui organ itza les revet
lles i les desfilades amb el suport 
decidit de 1' Ajuntament. I són 
les comparses, més cada any , 
!'anima del carnaval. 

Els rigors meteorologics ens 
porten cada any a iniciar una 
peregrinació de búsqueda de 
Jocals adequats, que a causa de 
!'amplitud són escassos i 
d'arranjament car. És un punt 
més que ens empenta cap al pro
xim Pavelló cobert. 
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Després vénen molts proble
mes d'organització: possibilitat 
d'aparcaments, il · luminació, 
adequació de transit , propagan
da, arranjament del local; qües
tions que són solucionades pe r 
l'Ajuntament . Després ve e l 
muntatge de la barra, organitza
ció de torns de cambrers, com
pra i magatzem de begudes , 
venda de tiquets, contractació 
de l'orquestra, neteja, qüestions 
en general assumiC:es per la 
Comissió de Festes . I per últim, 
organització de desfilades, hora
ris , elaboració de disfresses (a 
carrec de les comparses). Afe
gim a tot aixo e l munt d 'esfor9os 

individuals o de petits grups amb 
les seves disfresses, sovint tots 
perdent moltes hores de son ; 
tots aquests esfor9os junts fan 
que qualsevol ciutada, mascara 
o no, pugui sumar-se, ja faci l
ment , a una aute ntica festa 
popular. 

E ls ulldeconencs que no es 
van disfressar, també sumen 
l'esfor9 acceptant amb resign a
ció les burles i carantoines , pot
ser, de l ve í més rondinaire, i 
bailen seriosos i impassibles 
amb l'home-llop o la dona-vam-

Carnava/89 
Hauríem de ressenyar a lgu

nes característiques del Carn a
val d'enguany. Una, e l mal 
temps que va apagar l'actuació 
del Carnestoltes divendres. Una 
altra la bona o rganització que va 
demostrar e l Moto-Club com a 
Comissió de Festes, sobre tot 
amb !'autentica «prava de foc» 
de la nit del dissabte. 

D 'altra banda uns substancio
sos ingressos que permetran 
enfrontar les fortes inversions 
de les quinquennals amb més 
tranquil· lita t. 

E l «boom» del dissabte, on 
malgrat de tenir un local gran 
ens faltaven uns quants me tres 
per estar més comodes. Un 
majar nombre de comparses 
animaren les desfilades del dis
sabte i diumenge. E l carnaval 
infantil i una revetlla del diu
menge amb un aire més formal i 
fa milia r amb gran nombre de 
xiquets, van tancar e l Carnestol
tes 89 d 'Ulldecona, que cada 
vegada amb majar organització i 
majar participació popular cre ix 
imparable amb l 'al·licient de ser 
e ls primers carnavals d'aquestes 
comarques. 

pir. JAVIER BLASCO 
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Carnaval als Barris, 
Carnaval a Ulldecona, 
al cap i a la fi 
Carnavals! ~ 

Els Carnavals han pres forma 
després de 40 anys de dictadura i 
repressió sobretot a partir deis pri
mers Ajuntaments democratics. 

Encara que els Carnavals d'ara 
res tenen a veure amb els Carnavals 
ant ics, els elevats nivells de partici
pació expressen la necessitat de 
que la festa es dugui a terme . 

La recuperació de les festes po
pulars des de les propies lnstitu
cions s'entén com un deis rnillors 
mitjans per crear consciencia hu
mana participativa. 

El Carnaval reclamat des de sem
pre com la "festa de les festes", pel 
seu caracter obert' bulliciós, parti
cipatiu ... compleix tots els objec
tius. 

Malgrat que pugui semblar una 
certa forma de promoció municipal, 
en la major part de pobles, el dis
curs del Camestoltes, les parOdies 
d'alguns personatges públics o 
d 'algunes de les seves actuacions 
més sonades, posen a la "picota" a 
nombrosos estaments i Institucions. 

Pero... analitzant els Camavals 
més a fons, penso que té molt a 
veure la part psicológica. El Carna
val no és més que la manifestació 
de que tots els homes tenen som
nis, -moltes vegaáes sense realit
zar-, altres vegades el que aflueix 
cap a fora només és una ilJustra
ció del subconscient. Al disfressar
nos busquem jugar durant unes ho
res a ser un altre, a imbuir el nostre 
ésser en un rol que ens pennet 
trencar els tabús o els propis condi
cionaments personals per expre
ssar-nos amb llibertat. 

El gran repte dels Carnavals 
és la creativitat. Per ais veritables 
fanatics d 'aquesta festa, el "merit" 
és aconseguir cada vegada "algo 
diferent". Els Barris i U1ldecona, 
des de fa uns anys, ho estan acon
seguint . 

Mª Cinta Valls Millan 

Els Rossinyols del Montsia viatgen a 
Pont de Suert 

Gracies a un grup de perso
nes, que ho van organitzar, es va 
decidir anar a Pont de Suert per 
fer un intercanvi de locals . Pen
sarem que així e ls nostres 
xiquets podrien gaudir d 'un pai
satge diferent, i farien nous 
ami cs. 

A la vegada, e ls a ltres nens 
quan ens tornaran la visita gau
diran de les coses que a la seva 
terra no hi són: la platja , e l bon 
sol. . . que no hi ha a l poble pero 
sí que te nim ben a prop. 

Faltaven pocs dies peral viat
ge, tots estavem preparats, no 
mancaven comentaris: «jo ja 
tinc les botes de neu», «a mí 
m 'han deixat unes ulleres super
guai», «¿eh, tu , llogarem 
esquís? . .. ». IHusions que tots 
teníem, és ciar. 

El dia va arribar; vam sortir 
en divendres, vam tornar el diu
menge. 

Tot ha estat meravellós. Jo 
com a mare d'un deis rossinyols 
vaig anar a l'excursió i us ho 
canto com si ho visqués encara. 

Els nens es van allotjar a casa 
deis que després vindran a les 
nostres cases , aque lla gent no 
sabien que fer-nos , igual als 
pares que als xiquets. L' únic que 
va desfer una miqueta la festa , 
va ser que no vam trabar malta 
neu , es veu que aquest any no 
tocava. E lls, pobres, estaven 
amolnats, e ls sabia greu no 
poder-nos aferir el «regal 
blanc». Ens van portar prop de 
Yiella, allí encara vam estar de 
sort i vam tenir bona cosa de cos
tes pe r tirar-nos, fondaria per 

xafar-la i els peus se'ns afonaven 
i quin goig feia de sentir allo que 
de petits rebíem molts anys. 

Yam dinar a llí mate ix, tots 
junts vam to rnar a l poble on 
vam viure la seva festa de Car
nesto ltes i la diada de l'ende ma 
de Santa Águeda. 

L'endema era dia 5: E l de l'ac
tuació Coral Edelweiss de Pont i 
els Rossinyols del Mo ntsia. Ya 
ser a l'Església Parroquial. 

Primer e lls , i quines veus tan 
fin es; després e ls convidats, que 
no cal ni dir el bé que ens van fe r 
quedar . 

Po tser que hi havia algú de 
refredat degut al fred no acostu
mats. Tot i així , va anar molt bé 
E l moment més bonic la cantada 

de l'havanera «L 'avi» coneguda 
per tots. Mª Jesús i Bibiana 
acompanyaven amb l'acordió. 

Per finalitzar ens van aferir 
can9ons conjuntes. L'església de 
gom a gom era una expressió de 
forts aplaudiments. 

Després, el dinar i ja els adéus 
«adéu a tots i fins a l juny» ¡us 
esperem ! 

Procure m tornar-los a e lls e l 
record que tenim nosaltres 
d 'ells. 

Apa, nois, a assatjar que e l dia 
19 de febrer cantareu amb els 
vostres amics de Roda de Bara 
(ens visitaran) poseu interes, 

fixeu-vos , 1 

ho fareu molt bé. 

M. Vidal 

1.JLLDECONA - GENER-FEBRER 1989 - Pagina 29 



·-ns -a. 
~ --
en 
GJ ..., 
o z: 

De l'estada d'en Frederic Muñoz a Montserrat 
L'Esplai acaba de perdre un deis seus socis, que després de viure molts anys allunyat de les te

rres on va néixer, a la seva vellesa torna al nostre poble, distingint-se perla seva obra de m ecenatge 
envers les i.nstitucions culturals i el poble d'Ulldecona. Cosa rara a la nostra vila, ja que és difícil 
esmentar algun patrici que hagi contriburt amb la seva aportació economica al progrés cultural o 
benefic del poble, com ha passat amb el nostre castell, dones fa uns anys, el q ue per aquel Is temps 
era ! 'Alcalde d 'Ulldecona, acompanyat de dos ciutadans, membres de l 'Associació de caracter esta
tal nomenada " Amigos de los Castillos", visitaren al propietari d'aquest monument, amb el prec 
de qué fes donació al poble, del que eren les seves arrel s, com són el dit caste ll. Al no poder con-
vence'!, se li va pro posar que almenys, a la seva mort, el deixés al poble. Contesta que ja s'ho pen
saria al d isposar testamentariament deis seus béns. Tots sabem que ho va deixar a un parent i que 
ha estat necessari q ue l'Ajuntament actual, que tant vetl la p er la cu ltu ra del nostre poble, el com
prés, evitant que el temps o un propietari desaprensiu fes perdre aquesta senyal de la identitat 
d'Ulldecona. 

Com ja feiem referencia en unes "Notes de l'Esplai" anter iors, el Sr. Muñoz va enriquir la nostra 
Biblioteca amb una donació de llibres, entre els quals cridaren la nostra atenció dos, referents a 
l'od isea que v isq ueren Montserrat i els seus monjos, durant la Guerra Civi l. En ells es feia referen
cia a tres fills d'Ulldecona: Elies Sa lomon, Miquel Querol i Frederi c Muñoz. Deis dos primers ja 
es publicaren en aquesta revi sta, respect ius art icles. 

Referent al Sr. Muñoz, basant -nos en el llibre "Hospital Miiitar a Montserrat" del que n'és autor 
el Dr. Josep Riu i Porta, que fou el comandant-metge de dit hospital, en férem un article, que sot
més a la revisió del Sr. Muñoz, troba algunes inexactituds que ens va encarregar d'esmenar i per 
aq uest motiu s'ha retardat la seva publicac ió . 

Tot el que ara direm és tret del llibre "Hospital Militar a Montserrat", ambles correccions opor
tunes indicades pel nostre compatrici poc aba ns de la seva mort, (e.p.d.). Parla Riu Porta: 

- " A prime rs de l'any 1938 fou instal.lat a Montserrat un hospital militar, que entre el Mones-
tir, masies, pavellons, garatge, etc. va arribar a tenir 2.700 llits. La direcció de !'hospital estava a 
carrec del comandant-metge Sr. R iu, pero en l'aspecte pollt ic hi havia un Comissari qu e col.labo
rava i fins i tot f iscalitzava la Direcció. El p rimer fou un tal Sabaté, persona molt séria i treballado
ra, pertany ia a la F.A. I. Fou substitui't al mes de ju l iol de l'any 1.938. 

El Comissari Poi ltic col .laborava amb el Comandament médic , la seva tasca era molt efectiva 
per l'acceptació de la disc iplina i pel manteniment de la moral deis soldats a base de xerrades, con
ferenc ies i obra cul t ural. Tenim una Biblioteca amb bon nombre de llibres assequibles a tothom. 
També es feia el Peribdic Mural, on es procu rava hi participessin els soldats. 

E l nou Com issar i, en Frederic Muñoz, era home del Partit, fou nomenat i enviat a Montserrat de 
manera ben acc identada. La substitució del Comissari anarquista i el nomenament del nou, foren 
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causa de l'enfrontament pollt ico-m ilitar entre els respect ius superiors jerarquics. En Muñoz feia 
temp s que estava hospitalitzat a la colonia Puig per una ferida produi'da per un obús al Front d'A
ragó. Revisat per un Tribunal médico-militar, fou donat de baixa ¡ considerat invalid. Pero ell pen
sava.qu.e encara podía f~r.algun servei , pequé no volia deixar de prestar col.laboració a Ja causa que 
sent.1a, 1 va fer una sol.11c1tud demanant el que fos per tal de no romandre inactiu. Aconsegulque 
es t1ngués en compte la seva petició, i ambla graduació de Comissari de Bat alló - abans era Comis
sar.i de Companyia - hom el va destinar al centre hospitalari de Montserrat. Amb mi sempre ti n
gue una bona entesa. Ell tenia cura d'allo que própiament era la seva tasca i no es barrej ava per 
a res en el meu treball hospitalari propiament considerat. Feu una bona tasca, procurant que els 
internats estessin d istrets i conservessin la moral, feia tot el possib le per proporcionar-los esbarjo 
que els fes oblidar el seu sofriment tant flsic com pslquic. 

La sa la d 'espectacles varem aconsegu ir de m untar-la al garatge, amb una capac itat de dues mil 
persones. Una o dos vegades a la setmana feia per manera que hi hagués alguna representació: tea
tre, sarsueles o algun alt re espectacle. Aixo ho va aconseguir perqué tenia molt ascendent dins el 
Sindicat d'Artistes i obt i ngué que molts d'aquests vinguess in a Montserrat. Assistien a les funcions 
els interns que estaven en condicions, el person~I franc de servei i tots els familiars que ho volien. 

Una altra cosa de la qual tingué molta cu ra fou que no m anquessin mai bons racionaments de 
tabac. F eia que n'hi h agués per tothom, i encara en t enia sempre una reserva per obsequ iar segons 
qu ins visitants. 

Un aspecte del seu esper it tolerant fou que, en una f ingida ignoranc ia de la seva part, i amb el 
perill de ser denunciat pels elements anarquist es que hi havia a !'hospital, permeté que un sacerdot, 
infermer d el Centre hospitalari , ce lebrés un bateig i u n casame nt. 

A les darreries del gener del 1939 vaig rebre l'o rdre d'evacuac ió immed iata . Aquesta ordre em 
fou donada pel cap de sa nitat de l'Exérci t de l'Est en les circumstancies que ara d iré. Jo havia ha
gut d ' anar a Manresa per aclarir quelcom sobre ! 'hospital, en un de is r evo lts vaig c reuar-me amb ell , 
que veni a de Montserrat, on digué havia anat perdonar-me l'ordre d'evacuació immediata. Digué 
que ja havia pa r lat amb el Comissari Poi ític p er a qué em la t r ametés. Em la repetí d ient: "Debe 
proceder a la evacuación inmediata del Cent ro Hospitalar io, con t odo el perso nal hospital izado, sa
nitarios, equ ipos, material y útiles, debiendo luego ser voladas todas las int al ac iones. Contará Vd. 
para ello con los mater iales prec isos, que están ya en poder del Com isario " - Jo em vaig permetre 
de fer-li una objecc ió ... pero ell m'interrompí dient: "Una orden m i lita r no se d isc ut e" . 

- En F rederic Muñoz nega rotu ndament qu e aquest a ordre fos donada pel cap militar i metge 
de l 'Exe rc it de l'Est , que era el Coronel D iaz, q ue ab ans de la guerra era Catedratic de Pato logía 
de la Universit at de Mad rid sinó que fo u u n " j efasso" d e la F .A. I. que es va present ar ambla seva 
escolta- . 

To rnem a resseny ar el que el Dr. Rius i Porta d iu sob re aq uest fet : - "En arribar a Mont serrat, 
el primer que vaig fer és posar-me amb el Comissari po l íti c, l'am ic Freder ic Muñoz; anava a t rame
tre'm l'ordre, l i vaig d ir: Ja la sé , acabo d e par lar amb el Cap de Sani t at; pel q ue fa a mi, et die que 
mentre jo tingu i el comandament ac í a dalt , la seva part negativa no es comp lira ! A ra et demano 
el teu parer p er veure si estas d 'acord am b m i. 

E l Comissar i em respongué que estava al meu costat. Quedarem q ue aixo romand ria secret 
ent re nosalt res i q ue el dal taba ix mai es duria a terme. Després varem amagar el " mater ial ' ', per 
cert impres io nant , en lloc segur i de la m anera m és d iscreta . Comern;arem a parlar d e les mesu res 
q ue caldria prendre segons les c ircumstancies, ambla d iscrec ió que calia i certament un a mica ner
viosos. Es dona la casualitat que passa un ofic ial, s'atu ra no sé per quin motiu i sentí un tros de la 
nostra conversa. No pogué disimular la seva i ndiscreció , al contrari , i d'una manera prop ia d'una 
m entalitat ben espesa, feu l'exc lamació segü ent : Si V ds. tienen preju ic ios, que lo co mprendo ! por 
ser catalanes, tengan en cuenta que yo no lo soy ... " No el vaig deixar acabar! El vaig increpar ¡ Ji 
vaig prohib ir de fer el més pet it co menta r i d'all o que d 'u na m anera tan indiscreta havia escoltat. 
Ves per on , j a t robavem un "vo lunt ari"! ... Varem prendre pr ecaucions, car en un moment do
nat podien sortir altres exal tats q ue tinguessi n la mateixa mentalitat. 

Era el 23 de gener de 1939 q uan j a es donava per acabada l 'evacuació del centre hosp italar i 
de Montserrat. Aix í que mar xa l 'ú lt im cont ingent , restarem uns pocs oficials i el Comissari . Aquest 
lliura si mbo l icament l a clau grossa de la porta d'entrada de la mural la que donava al recinte a un 
vell cri at deis monjos ano menat Manel, que era de Monist rol. Després partirem tots cap al nostre 
dest l. 

- "Montserrat restava bu it i so l itari, pero intacte"-. 

*** *** *** 
A la consideració deis lectors deixem ! 'examen del paper que segons l'obra "Hospit al Mil i tar 

a Mont serrat " i el que ell ens conta d e viva veu , va teni r un f ill d'Ul ldecona en la sal vac ió de l Mo
nest ir de Montserrat en els dar rers moments de la passada guerra. 

F red eric Muñoz i Cl iment, idescansa en pau! 
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Uum de camping 
El Grup Ecologista LA CARRASCA 1 LA RABOSA adrecem aquest article a toles aquelles per

sones que facin servir les llums de cfunping, per un perill que, encara que desconegut, no deixa de 
ser important. 

Resulta que les camises que es fan servir als aparells de gas port3.tils pera illuminació estan fe
tes amb Tori. El Tori és una substancia radioactiva natural, els 3.toms de la qual posseeixen una 
massa de 232 i emeten fonamentahnent partícules radioactives <X . També hi ha traces en aques
ta substancia d'<ltoms de massa 228, derivats dels anteriors en la cadena natural de desintegració 
i que, al seu torn, també emeten radioactivitat O( . 

Aquestes crunises suposen un risc despreciable d 'irradiació externa en cas de funcionament nor
mal, peró existeixen riscos apreciables (fins ara silenciats) de contaminació interna en deteriorar-se 
les camises degut al seu ús, reduint-se a cendres ... Ja que la radioactivitat de les camises oscil.la en
tre 450 i 1.1000 Becquerelis, el que representa uns valors molt superiors al 4 Bacquerelis (Bq) per 
setmana que constitueix el límit d'incorporació per inhalació i menors als 3.000 Bq. de límit m8.
xim per ingestió (segons el Reial Decret 1753, de 25 de novembre de 1983). D'aixó se'n desprén 
que es poden assolir els límits de contaminació només per fregar-se el nas amb els dits empolsi
nats després de canviar una camisa ja gastada i redufda a cendres ... 

Malgrat aquest risc, aquestes camises no poden ser considerades com instal.lació radioactiva, ja 
que la radioactivitat continguda en les mateixes és menor als 3.700 Bq., establerta coma mínima 
pe] Tori 232 (segons el Decret 2869, de 21 de julio] de 1972). 

Per tot aixó, i tenint en compte l'ús generalitzat de les llums de camping, alguns grups ecologis
tes de l'estat espanyol estan duent a terme una campanya advertint del perill al Ministeri de Sani
tat i a les organitzacions de consumidors (en la que el nostre grup collabora amb aquesta nota 
_de premsa, i advertint a les diferents agrupacions excursionistes de la comarca), i exigint als fabri
cants d'aquests elements que incloguin recomanacions de protecció radiolOgica i avisar del perill 
que el seu ús comporta (prenent també mesures de precaució en la seva fabricació). Requisit 
aquest,ja vigent en paiSos com la R.F .A. 

Com a primeres mesures de precaució podem assenyalar la importancia de rentar-se les mans 
amb abundant aigua, després de canviar una camisa ja consumida, evitant que les cendres canvia
des quedin exposades a que se les endugui el vent... De lotes maneres, per qualsevol dubte o con
sulta sobre aquest o altres temes podeu dirigir-vos al nostre apartat de correus, que passem a deta
llar. 

Merces per la vostra atenció ! 

Associació de 
Jubilats i Pensionistes d'Ulldecona 

Voldria ressaltar aquesta vegada dos fets similars, deis que -desgraciadament-he esta! protago
nista, i en els que cal destacar la col.laboració i solidaritat de la gen! i el treball efica<; del Servei de 
Bombers. 

El passat dia 16 de general local de l'Associació de Jubilats i Pensionistes d'Ulldecona es va pe
gar foc a una estufa de buti, amb el conseqüent perill d 'una possible explosió. A l'avisar al Servei 
de Bon1bers es van presentar tot seguit i ho van resoldre r8.pidament amb valentía. 

Perü pocs dies després, el 30 de gener, novan1ent el foc i en aquest cas a la meua casa al carrer 
Guifré, on es van encendre les golf es, ion novainent els Bombers, peró també molta més gent: fa
miliars, vefns i autoritats van acudir ajudant a apagar-lo i prenent les mesures oportunes de protec
ció durant la nit. 

Per tot aixó, aprofito doblement perdonar les gricies a tothom i, a la vegada, felicitar-nos pel 
bon Servei de Bombers que tenin1 a la nostra Vila. 

Manuel Roig Lapuerta 

President Associació Jubilats i Pensionistes 
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Club de Billar Ulldecona 
El Club Billar S.B. del Casal de Cervera de Lleida, organitzá una final de billar els dies 29 i 30 

d'octubre passat en la modalitat de 3 bandes de 4ª categoria, i el jugador del nostre Club, Juan 
Morcillo, després de passar dos eliminatóries té opció a una pla<;a per disputar la final al club que 
hem ressenyat abans, fent un campionat esplendit i perdent sois una partida contra el que va que
dar campió, Sr. Federic Font del C.B. Montroig, Juan Morcillo va fer el millor promig particular 
en una partida en el 0'769 i la millor tocada major en 6 caramboles, quedan! subcampió i fa una 
mitjana general de 0'455 i puja a 3ª categoria. 

ler.- Federic Font, C.B. Montroig. 
2on.- Juan Morcillo, C.B. Ulldecona. 

Classificació 

3er.- Angel Vicente, C.B. Hospitalet del Infante. 
4art.- Jordi Morales, S.B. Casal de Cervera . 
Sé.- Josep Serasols, S.B. Casal de Cervera. 
6é.-Josep Salinas, C.B. Sans. 

El Sr. Juan Morcillo al fer merits pujan! a 3ª categoria a 3 bandes, el dissabte dia 7 de gener fa 
la primera sortida i es despla¡¡a al club billar Montroig, per disputar la 1 ª eliminatória de 3ª catego
ria a 3 bandes quedan! tercer, empatan! amb el 2on classificat i per unes poques decimes de promig 
no va poder passar per disputar la prOxima semifinal. 

Classificació 

ler.-Josep Pascual, C.B. Montroig, 4 punts. 
2on.- Antoni Pérez, S.B. Coral Colon de Sabadell, 3 punts. 
3er.-Juan Morcillo,C.B. Ulldecona, 3 punts. 
4art.- Antoni Cuadrado, B.C. Olesa, 2 punts. 

El dia primer de l'any s'organitza a l'Esplai un partil de billar els vells contra la joventut del 
Club Billar, guanyant els primers per 4 a l. 

Domenech, 60 - Raga, 40. 
Nada] padre, 75 -Nadalhljo,45. 
Sastre, 73 - Elies, 75. 
Pasalamar, 75 -Martínez rujo, 73. 
Rubio, 100 - Arnau hijo, 82'. 

Classificació 
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Els dies 3 i 4 de desembre passat, es va fer una final al q u adre 71 /2 de 1 ª categoria al Club de 
Gran Peña de Vilanova i Geltrú, e l j ugador Pe re Arna u, dins de no ser la seva modalitat preferida 
va assolir un rellevant 3er. !loe guanyant tres partides de les cinc, perdent contra e l campió, Lluís 
Gonzalez i subcampió, Caries Tuset. 

e lassificació 

l er.- Lluís Gonzhlez, 10 punts, C.B. Sans. 
2on.- Caries Tuset, 6 punts. C.B. La Vicentina. 
3er.- Pere Arnau, 6 punts, C.B. Ulldecona. 
4art .- Francesc Fortiana, 4 punts, S.B. Casal de Cervera. 
Se.- José L. Liarte , 2 punts, C.B. Reus Ploms. 
6e.- Amador Codina, 2 punts, C.B. La Gran Peña de Vilanova. 

Dia 17 de desembre passat, al nostre Club es va disputar la semifinal a la banda de 1 ªcategoría, 
i el jugador local, Pere Arnau guanya als tres contraris en una diferencia molt gran de boles, que
dant primer, feu el millo·r promig particular en 9'37 i el general en 7' 14 i la millor tocada en 42 
bole s, després d 'aquesta gran semifinal, es classifica per a la fina l a Mataró i també va repetir la 
proesa d 'aquí a Ulldecona, sent els rivals molt més forts, ja que també eren els guanyadors de les 
semifinals, feu el millor promig particular en l l 'S3 i la millor mitjana general en S'24 i així va que
dar per segona vegada campió de Catalunya de 1 ª categoria a la banda. 

La millor partida d'l 1 'S3 co ntra Gonzalez del Sans, el jugador Pere Arnau va deixar boca
badats al públic i jugadors que van presenciar aquest partit, va ha ver de resoldre moltes carambo
les difícils, i ahí esta e l secret de fer aquesta mitjana tan alta ISO en 13 entrades, pera Pere Ar
nau, aquest campionat ha estat el més agotador que ha disputat, tant de bo su rt in les coses tan 
bé en el proxim d'Espanya d'aquesta modalitat. 

Classificació 

ler.- Pere Arnau, 10 punts, C.B. Ulldecona. 
2on.- José L. Liarte, 8 punts, C.B. Reus Ploms. 
3er.- Lluís Gonzalez, 6 punts, C.B. Sans. 
4art.- Caries Tuset , 2 punts, C.B. La Vicentina. 
Se.- Salvador Robcrt, 2 punts, C.B. Mataró. 
6e. - Josep Calduch, 2 punts, S.B. Coral Colon Sabadell. 

Club Billar Ulldecona 

La P.C. Montsia Informa 
Passant recompte a allO que ha estat l'activitat de Ja P.C. Montsia, podem dir que a !'igual que 

els anys anteriors, l'escola de ciclisme ha funcionat amb un bon nivell sense, pero, destacar cap ci
clista. 

En conjunt el balany ha estat positiu. En el Campionat Provincial, per equips, hem quedat en 
tercer !loe, darrera del P.C. Tarragona, P.C. Montroig i davant de Ja P.C. Baix Ebre,d'un total de 
18 escoles. 

Fruit d 'aquesta escola de ciclisme han sortit tres ciclistes Jocals que han estat escollits per la 
Federació de Ciclisme per a una preparació preo límpica, és a dir, per preparar-los de cara a les 
olimpíades de Barcelona '92. Ja han comenyat els entrenaments f ísics i practics, els quals tenen 
lloc a Tarragona arnb un mínim de 14 hores setmanals. Al mateix temps, a Tortosa i amb perso
nal de Ja Federació de Ciclisme, s'estan preparant unes instalJacions per als entrenadors i així, 
treure'n un millor profit. 

L'equip de veterans ha tingut molt bones actuacions, destacant José Mª Vida!, el qual a I'esca
lada a Montjui'c es classifica en sise lloc dins de la seva categoría. 

També hem de dir que la XLII Volta al Montsia fou un exit, tant en participació comen quali
tat de participants, i de la qual cosa ens sentim orgullosos tots els components de !ajunta, donat 
que s'han rebut felicitacions a tots els nivells i esperem que l'any venider ens superéssim encara 
més. 

Des d'aquestes pagines volem donar el nostre agrafment a tots els aficionats, coJJaboradors i 
autoritats pel seu suport. 

La Junta 
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El F.C. Ulldecona en la Primera Regional 

AMETLLA DE MAR 2 
ULLDECONA 2 

Buen empate en campo con
trario con goles de Ramón en la 
primera parte y León en segun
da. 

ULLDECONA 
MORA DE EBRO 

o 
1 

Se dio un nuevo paso atrás, 
marcando e l Mora cuando ya 
fi nalizaba e l partido. 

VALLS 
ULLDECONA 

5 
1 

Debacle del Ulldecona, consi
guiendo Ruiz el único gol grana
te. 

ULLDECONA 
S. PEDRO S. P. 

2 
1 

Victoria con goles de Ocaña y 
Vicent . , 

ULLDECONA 
CALAFELL 

2 
1 

Se ganó de nuevo marcando 
los goles Ramón y Juande . 

LA CAVA 
ULLDECONA 

o 
o 

Se arrancó un valioso positivo 
del campo de La Cava . 

ULLDECONA 
l. REUS 

1 
1 

Se perdió el punto conseguido 
el domingo anterior, el gol de 
Verdiell. 

J. CA T ALONIA 
ULLDECONA 

1 
o 

No se pudo conseguir nada en 
el campo del coli sta . 

ULLDECONA 
GANDESA 

2 
o 

Con los dos goles marcados 
po r Ramón se ganó el partido y 
el gol-average particular con el 
Gandesa. 

CLASIFICACION 
GOLEADORES ULLDECONA 

Ramón, 9 goles; Vicent , 4; 
Ocaña, 4; Amadeo, 4; Juande, 
2; Josep Millán, ! ; León, l ; 
Ruiz, 1; Verdiell , l. 

GRUPO 6 

R apitenca - Remolins Bítem 2-ü 
Ulldecona - Gandcsa 2-{l 
Llorcn1¡:- ksús Catalt)nia 1-2 
Roda Bcra - lnd. Rcus 4-2 
Reddis - La Cava 1-2 
Camhrils - Calafcll 2-{l 
La Canonja - S. Pedro S. Pahlo 0- l 
Ametlla de Mar - Yalls 4--2 
Mora d'Ehre - Pohla Mafumet )--{) 

Roda Bera 
Cambrils 
Rapitenca 
Amctlla Mar 
Reddis 
P. Mafumct 
Calafell 
S. Ped ro S. P. 
Canon ja 
La Cava 
RemolinsB. 
Morad'Ebre 
lnd . Reus 
Y alis 
Ulldccona 
Jesús Cat. 
Lloren~ 
Gandcsa 

21 )6 4 
22 12 5 
22 12 5 
22 9 7 
22 9 6 
22 9 4 
20 7 7 
22 8 5 
22 7 7 
22 8 5 
22 7 5 
22 8 3 
22 7 5 
22 6 6 
22 7 4 
22 7 3 
21 5 7 
22 7 2 

1 51 16 3614 
5 34 17 29 7 
5 35 20 29 5 
6 26 30 25 3 
7 25 23 24 o 
9 30 32 22 o 
6 3 1 27 21 3 
9 31 39 21 1 
8 32 34 21-1 
9 23 28 21 1 

10 18 28 19-3 
11 26 31 19-3 
10 25 32 19-1 
10 33 32 18-2 
11 27 30 18--6 
12 31 40 17-5 
9 28 35 17-7 

13 27 39 16-6 
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Cartes al Director--------
Sr. Director: 

Suposo que encara deu roman
dre oberta la secció titu lada "Bús
tia per als lectors". L'última vega
da que va apareixer a la nostra ben
volguda revista va ser en el n° del 
novembre-desembre del 1987 , cosa 
que vol dir que o bé és una secció 
que j a no existeix o bé que la gent 
del nostre pob le no s'acaba de de
cidir a manifestar els seus punts de 
vista sobre les coses que ens afecten 
a les pagines de la que és, cree jo , la 
revista de tots els fald uts. 

Jo voldria trencar un a mica el 
gel, i si és possible, fe r tres comen
taris sobre diverses qüest ions del 
meu poble que em preocupen. Co
mencem: 

- Ara fa un s moments (són les 
8 del vespre del dia 27 de gener) he 
passat pel Carrer del Pes. Deis vuit 
focus d 'enllumenat públic que hi ha 
instal.lats, sis estaven apagats, o si
ga, només en funcionaven dos. Aixó 
ho vine observant des de ja fa bas
tant de temps : la major part de les 
nits aquest carrer esta gairebé a les 
fosques. Les bombetes sembla que 
j uguen a un estrany joc: ara una fa 
una carassa , ara una s'encén, ara 
una altra s'apaga ... 

Cree que és ben evident (i aixo 
ho ha degut observar molta gent) 
que !'actual enllumenat d'aquest 
carrer és molt deficient. El més 
trist de tot és que aquest enllume
nat és practicament nou, l'Aj unta
ment el va renovar ara fa pocs me
sos. 

No ho entenc. Si no funciona bé 
cree que no deu ser molt difícil in
tentar esbrinar-ne el perque i sub
sanar les possibles deficiencies. Per 
altra banda , la il.luminació deis car
rers Guifré i Constitució són 
d 'aque lla mateixa epoca i acostu
men a fun cio nar bastant bé. 

Seria trist que algú prengués mal 
per culpa d ' un prob lema que segu
rament és molt senzill de solucio
nar; 

- En el n° 46 d 'aq uesta revista 
apareix un art icle sobre la remode-
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lació de l'Aj untament on es d iu: 
"Un tercer punt, potser polemic, és 
el reto rn de l'austeritat co nventual 
del pati del claustre, amb el re
disseny del po u que al seu temps 
va existir i el trasllat de l'estany en 
una zona menys central" . 

Certament jo no sóc ni de bo n 
tros un entes en temes d 'arquitec
tura , pero, . la veritat , m 'agradaria 
que l'Aj untament ens expliqués 
més exactament que significa aixo, 
pe rque així de cop no veig ciar qui
na necessitat hi ha de moure la font 
que ara hi ha al bell mig del pati , 
substituint -la per un pou. 

L'ed ifici de l'antic convent 
deis dominics necessita una restau- . 
ració, aixo esta ben ciar, restituint
li el seu aspecte o riginal en la mida 
q ue aixb siga possible i necessari, 
cosa que de ben segur ens fara des
cobrir aspectes de l'edifici que po t
ser ens so rprendran una mica (com 
per exemple la fayana exte rior lliu
re de la banconad a afegida que 
ara té). Cree, pero, que no ens hem 
de deixar portar per un afany ex
cessivament " purista" i penso q ue 
el canvi po u-estany és del to t so
brer. No entenc quina mena de 
millo ra pot reportar a l'edifici . 
aquesta subst itució. Seguint aquests 
mateixos crite ris de retornar el 
claust re a una "austeritat co nven
tual" poder fora necessari arrencar 
to tes les palmeres que ara hi ha, 
perque la seua imatge no concorda 
rriassa amb aquesta pretesa rigidesa 
i severitat q ue pel que sembla ha 

de tenir tot bon claustre conven
tual . 

És possible que en algun temps 
hi hagués un pou en el centre del 
pati, pero en to t cas en un moment 
determinat algú va decidir posar-hi 
I'estany que ara tenim . Si aquest 
pou hagués arribat fi ns als nostres 
dies em semblaria molt bé conser
var-lo , pero si en el seu lloc ens ha 
arribat una font tan característica 
com és aquesta, no arribo a capir 
q uina necessitat hi ha de traure-la 
d 'allí. 

Si precisament és la font la que 
dóna al pat i I'encís i l'estranya be
llesa que ara té! Bellesa basada jus
tament en la seua senzillesa i humi
litat (virtuts, em sembla a mi , ben 
" monastiques") . 

Tant d 'enreno u per una font ! 
pensareu. Dones sí . Personalment 
em sembla grolle r substituir-la per 
un pou fe t de cap i de nou, sense 
cap mena de referencia histó rica, 
i molt més encara traslladar-la a 
un lloc menys central , trencant to
ta la simet ria i l'harmonia del con
junt. Perdoneu el meu atreviment 
i la meua ignorancia. Vosaltres que 
n'opineu? 

- Tercer i últim . Ben aviat 
(el 25 d'abril) fara dos anys de la 
inauguració de la Casa de cultura
Bib lio teca. L'acte va ser solemne, 
com es mereixia la transcendencia 
de l'esdeveniment. La ve ritat és que 
aquell dia s'hi barrejaren tot un se-
guit de co\Ses diferents, fent-ne una 

mena de " collage": homenatge a 
Miquel Querol, inauguració de les 
noves instalJacions culturals, expo
sició " Ulldecona sempre amunt" 
(79-92) , estrena de !'eslogan "Ull
decona, Vila cultural" ... Sense 
d ubte aquest va ser un día histo
rie, que difícilment oblidarem tots 
els que el vam poder viure. 

Reco rdem ara e l que se'ns deia 
en aquesta mateixa revista ara fa 
uns quants mesos: " La b iblioteca 
popular de l'Excma. Diputació sera 
ubicada a l'edifici nou, tindra una 
cabuda al voltant de vuitanta per
sones, comptara amb dependencies 
audiovisuals, seccions per a nens, 
i ad ults , i es podran dipositar més 
de vint mil llibres; a la p lanta baixa 
d'aquesta, s'instal.lara el museu lo
cal, on anira tot allo que convingui 
conservar-se de l nostre pob le" .. . 

Fa gairebé dos anys que es va 
fe r la inauguració . Quina és la situa
ció actual? La Bib lioteca cont inua 
en preciries condicions al mateix 
lloc on ha estat els darrers seixan
ta anys. 

A un foraster aquesta historia 
podria semblar-Ji una mica absur
da. A mi em deixa bastant perplex . 

Des d'aquí voldria demanar a 
l'Ajuntament que ens expliqués 
als vilatans d 'Ulldecona q ue és e l 
que esta passant , a qui pertany la 
gestió de la Biblio teca i qui és el 
culplab le d ' aquest trist desgave ll. 
Cree que ens ho mereixem, per
que fa dos anys que estem espe
rant !'apertura real de la tan desit
jada no va biblioteca i no més ve iem 
amb desencís com s'escola e l temps 
enmig de rumors i més rumors . 

' Quin és l'estat de la qüestió, 
si us plau? 

( ¿Entre todos la mataron y ella 
sola se murió?). 

Espero que em sabreu perdonar 
si m'he allargat massa i també que 
sapigueu perdo nar el meu agosara
ment, pe ro cree que seria molt in
teressant veure reflectides més so
vint les opinions deis ulldeconencs 
en aquesta que és, al cap i a la fi , 
la seua revista. 

Agrai't , 

Tomas Badia 
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PUBLICACIONS PERIÓDIOUES DE LA VILA 
QUE PODEU CONSULTAR A LA BIBLIOTECA 

La següent relació alfabetica de tltols indica les 
publicacions periodiques que formen part de la Col
lecc ió Local de la Biblioteca, les quals abasten des 
de l'any J 915 fin s avui. 

PUBLICACIONS RETROSPECTIVES 

BUTLLETÍ DE L'ORFEÓ MONTSIA 

Imp. Montsia . A. Rovira. 
Publicació trimestral de l'Orfeó Montsia destinada 

als selis soc~s ( 1932-1 933). 

HORIZONTES 

Boletín Interior de los Jóvenes de A.C. 
Centro Parroquial de Ulldecona (1943-1 944). 
Periodicitat mensual. 

IDEAL 

Imp. Montsia. A. Rovira. 
Setmanari portaveu del Partit R.R.S .C. d 'Ullde

cona (1933-1934). 

MAESTRAZGO 

Director: Ramón Forcadell Prats. 
Publicació mensual que comenya l'any 1972. En 

la Segona Epoca, novembre 1977, es titula REVlST A 
MONARQUlCA. 

NOTICIERO ULLDECONENSE 

Revista de información local. 
Director: Ramón Forcadell Prats. 
S'edita mensualment des de gener de 197 l a gener 

de 1972. 

La Biblioteca disposa també de fotocopies d'altres 
publicacions anteriors com LA VOZ DE ULLDECO
NA (19 15-1 9 17), etc. 

PUBLICACIONS ACTUALS 

e.e.A. 
Edita: Centre Cultural i Recreatiu d 'U lldecona. 
Bu tlletí mensual iniciat en agost de 1982 tot am

pliant el fu ll infomiatiu precedent i igualment desti
nat als seus socis. 

COMARCA DEL MONTSIA 

Noticiero Ulldeconense. Segunda Epoca. Abril , 
1980. 

Edita: F.R.F. 
Periodicitat mensual. 

LO FULL 

Edita: E.R.C. Ulldecona. 
Comenya en mary de 1987 es publica setma-

nalment. 
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Records d'ahir de la Vila 

RECULL 

Resum d'activitats 1987. 
Edita: Banda de Música d'Ulldecona. 

ULLDECONA 

Revista mensual d'informació local. 
Edita Ajuntament d'Ulldecona. 
Primera Epoca: Setembre 1964·- Desembre 1967. 
Segona Epoca: Juny 1972. 

LA VEU 

Edita: Grup d'Opinió. 
Publicació mensual iniciada en octubre de 1987. 

LA. VEU DEL MONTSIA 

Revista del Col.legi Públic "Ramón y Caja!", co
menya en desembre de 1978 i es publica cada trimes
tre del curs escolar. 

La Biblioteca col.lecciona, organitza i conserva tot 
tipus de periodics, revistes, memories, programes, etc. 
locals, tant si tenen o no continuitat, i agraeix a enti
tats i particulars el seu interes per fer arribar a tothom 
les seves publicacions. 

Maria-Cinta Rubio i Torrent 

Reina de las Fiestas y Damas de Honor (San Lucas, año 1961) 

Teresín Simó, Margarita Prados, Juanita Ferré, Lo/ita Sans, Piedad Ollé, Piedad Poy, Paquita Sansano, 
Nuri Barrera, Mª Pilar Delbanio, Maruja Tomás, Montse Vida/ 
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Arre Is 

Els masos del Montsia _____ Ll.Millan 

La vida al Mas de Comú 
Amb Carme Bel Sans i el seu 

marit , incorporada ella a la Rapita 
des del Mas de Comú, teníem pen
den! de fa temps una entrevista so
bre la vida al Mas. 

La silueta, abans molt blanca, 
del Mas es veu des de la vallada. 

En una o altra ocasió es pot dir 
que gairebé to ta la gent d 'Ulldeco
na, especialment la joventut de les 
diferents epoques, han estat al Mas 
de Comú i es recorda l'acollida de la 
gent que hi habitava davant de qual
sevol necessitat, la font , les piques 
per on baixa l'aigua , l'o mbra del 
noguer, el pou de la sénia, els ban-

cals amb els arbres encara en flors 
a la primavera, els corrals del bes
tiar, !'era, la casa ... 

Un de is propósit s no complits 
ha estat parlar deis masos del ter
me. 1 volia co menc;:ar pel Mas de la 
Rata , deis meus iaios, on vaig viu
re en temps d 'infancia. 1 parlar 
també del Mas de Rosalea, on hi 
vam fer cap un dia d e setembre, a 
mitja nit , despertant a Rafael i la 
dona. 

Pero l'avinentesa ha esta! una 
altra. 1 ja feia dies que teníem con
vingut amb Carme i e l seu marit de
d icar-hi una tard a: 

ULLDECONA - GENER-FEBRER 1989 - Pagina 40 

... Al Mas ja hi vivien els meus 
iaios. Després van seguir e ls meus 
pares. Jo, que hi vaig néixer, vivía 
amb e ls meus pares i germanes. 

. .. Els cultius que feiem eren el 
blat , en molta quantitat , ordi; hor
talisses, bajoques, tomates, carxo
fes , me lo ns .. . ; llegums, cigrons, 
gentilles, faves ... ; remolatxes per 
als porcs; arbres fruiters, peres, 
cireres, mañanes, albercocs, pru
nes de diferents classes, préssecs, 
codonys, moltes figues, que en se
ca.vem per a tot l 'any ' ametlles, 
nous, ... borraines ... 

El bestiar eren ovelles i cabres, 
amb molta serra per pasturar si 
bé també , · compravem les herbes 
de les finques proximes. 1 molts 
d'anirnals de corral, gl,lllines, co
nills ... 

.. ·. Regavem de l'aigua de la ba
ssa, "regavem a fil" i aj udavem del 
pou, a povalades, que tenia l'aigua 
a nivell. Es posaven sentats i amb 
el poal a lama anaven regant. 

Ja no vaig coneixer la sénia, que 
funcionava quan els meus iaios. 
Solament vaig coneixer el pou. 

... Hi havia molts d e bancals per 
cultivar , que es llauraven a poc a 
poc. Hi havia bona !erra. I es tro
baven molts de fóssils. 

... Baixar al poble , poques vega
des. Per Sant Lluc, sí. 1 a vendre 
deis productes del mas. 1 apro fita
vem per comprar abadejo, sardines, 
peix, ... Sort íem del Mas que encara 
era de nit. 

Més abaix del Mas teníem un 
tros d 'oliveres. Les olives les porta
vem a moldre al molí de Fibla, a 
I' "Alameda", vora e l carrer del Cal
vari. 

La batuda es feia a !'era del 
Mas, un bon lloc per ventar. Recor
do e l rodet de fusta , el de pedra, el 
trill i tots e ls altres estris. 

La palla, en barsines, es guarda
va a la pallissa. Mesclada amb l' al
fals es feia l'empallada per a l'egua, 
el cavall , la burra, els anirnalets que 
hi havia al corral. 

Per moldre ho feicm a Ulldeco
na, al Molí Nou i al Molí de )'Oli
var. En temps de la guerra molíem 
amb un molinet a ma. 

Pastar ho feiem al Mas. Cada 
paste rada era de tren ta o q uaranta 
pans. La cuita era al forn , prou 
gran. Cuit ,el pa torravem ametlles. 

... 1 és que a taula é rem molts. 
Normalment deu o dotze: pare , 
mare, quatre germanes i un germa, 
els pastors, i en moltes ocasions 
Federi.co i Rafael , del Mas de Rosa
lea, i els de Matarredona, Toni, el 
pare, Vicenta, la mare, Ramon , etc . 

L'esquilada la feia el tio Nel.lo, 
que vivía al carrer de la Taleca. Ell 
esq uilava les ovelles. Federico i Ra
fael , 1e1 Mas de Rosalea , i la gent 
del Mas, embolicavem els vellons. 

Tot i esquilant , el tio Nel.lo ana
va menjant ous i bevent vi. I així 
en o casio ns, fins una cistella d 'ous 
entre tots. L'esquilada durava uns 
dies. 

Pero els dies de més movirnent 
al Mas eren la segada, la batuda , 
!'esquilada i l.a matan~a. 

... La vida al Mas era de molt 
de treball. El llevar-se era al fe r-se 
de día. Els pastors esmorzaven al 
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Mas. 1 després, a pasturar. Els de 
casa, a treballar al camp, fer lle
nya amb el burro, portar fem del 
corral, fen aixerri, com a paga
ment de les herbes per al bestiar. .. 
Baixar al poble, peques vegades. 

A l'hivern, per esmorzar, se
mola o farinetes. A l'estiu, canviava, 
un plat fort: fessols, cigrons, fa-· 
ves, depenia del número de gent. 
L'altre plat fort era el de la nit. 

De vi no en fCiem, l'havíem d'a
nar a buscar. A la nit s'acabava molt 
tard. Amb unes tisores tallavem les 
garrofes per als corderets i cabri
dets menuts. O escardar panís ... 
Sempre hi havia alguna cosa que 
fer. 

... Compravem sal per als ani
mals, que la mesclá.vem amb sansa. 
Ho llepaven. 1 després bevien. 

A la font hi havia un sauquer. 
En guard3.vem les flors per a remei. 
També, com a herbes medicinals, 
féiem te de roca, a la Mare de Déu 
d'agost, te de soqueta o de reina, te 
poleo, cada cosa per al seu moment. 

. .. Feiem també malta me!. De la 
bresca escorreguda féiem l'arrop. 
També féiem conserves de tomata, 
de rovellons (secs, penjats, sala
tas ... ) molt de formatge, tords "en 
frito", panses, figues, cireres en 
aiguardent, melmelada d'albercoc ... 
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Ho guardávem al rebost on tam
bé hi estava l'oli, la farina, el "ri
to" de la matanya, el pernil. .. 

1 de pastes, no cal dir-ho. Al 
fom hi coíem coquetes, pastissets, 
cóc de me!, carquinyolis, madale
nes, rollets ... A més, les borraines, 
ligues en paella ... 

... En· cas de necessitat ens assis
tíem mútuament amb els del Mas 
de Matarredona, que era el de més 
a prop. D'un mas a l'altre hi ha uns 
tres quarts d'hora o una hora de ca
mí. També amb els del Mas de 
Rosalea, peró ja estava més allu
nyat. 

. .. Era una vida molt borrica. 
El ritme actual de la vida, els 

perills i avantatges de la vida moder
na han fet que els masas hagin anat 
quedant despoblats i els seus habi
tants s'hagin anat incorporan! a la 
vida urbana. 

No per aixO deixar de temir Car
me un enyor, un sentiment de nos
t:ilgia, un sentiment poétic de la vi
da quan repeteix: 

"Era una vida molt bonica,,. 

11 J /i±rl 'I 
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